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ALI  J E  HR V AT S KO Č E B E L A R S T V O  
R E S  V N E V A R N O S T I ?

E D I  S E N E G A Č N I K

Glasilo hrvatskih čebelarjev »Pčelarstvo« je v svoji novembrski šte
vilki lanskega leta (1954) priobčilo članek urednika K ataliniča pod na
slovom »Naše je pčelarstvo u opasnosti«. Zveza čebelarskih društev in 
slovenski čebelarji, ki vozijo v Liko, so me naprosili, naj uredniku Kata- 
liniču v njihovem imenu odgovorim, prevod pa naj objavim tudi v Slov. 
čebelarju, da bodo vsi naši čebelarji poučeni, kako gledajo nekateri 
hrvatski čebelarji na razširjenost čebeljih bolezni pri nas in ka j vse 
nam eravajo ukreniti, da se bolezni ne bi razširile še na H rvatsko, kam or 
vozijo tudi naši čebelarji čebele na pašo. Takole se glasi naš odgovor: 

Slovenski čebelarji beremo vaš list z velikim zanim anjem  in pazljivo 
zasledujemo vse dogodke v bratskem  čebelarskem svetu. Veseli smo vseh 
uspehov, ki ste jih dosegli s svojimi napori in prizadevanji, zavedajoč 
se, da je vaš uspeh tudi naš. Samo tako lahko dosežemo v čebelarskem 
svetu tisto mesto, k i nam kot naprednim  čebelarjem tudi pripada. Toda 
mi Slovenci smo bili zelo presenečeni, ko smo v novembrski številki 
vašega lista prebrali članek urednika K ataliniča pod naslovom »Naše
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pčelarstvo je n opasnosti«. O dkritosrčno vam povemo, da nismo mogli 
verjeti, da so hrvatsk i čebelarji tako slabo poučeni o stanju  in razširje
nosti čebeljih bolezni pri nas in da se celo pripravljajo  »napraviti nekaj, 
in to zelo liitro in korenito«. Naša želja, pa tudi dolžnost je, da vam 
takoj natočimo čistega vina, da povemo resnico in opišemo dejansko 
stanje, ker bi lahko drugače prišlo do kakih prenagljenih ukrepov, ki 
bi mogli povzročiti veliko škodo ne samo slovenskim, am pak tudi hrvat- 
skim čebelarjem, po drugi strani pa bi lahko pokvarilo dobre in b ratske 
odnošaje med nami.

Popolnoma razumemo vašo skrij in bojazen pred boleznimi. Kdo se 
tega ne bi bal in kdo bi ne napravil vsega, da bi to preprečil? Toda, 
kad ar se že pripravljam o, da alarm iram o čebelarsko javnost in ji p rik a 
zujemo veliko nevarnost, ki grozi čebelarstvu, potem je treba vedeti, 
kako je v Sloveniji s temi stvarmi, proti katerim  je bil vaš članek v prvi 
vrsti naperjen.

Slovenski čebelarji se lahko pohvalijo, da v Sloveniji skoraj ni če
beljih bolezni. Naši veterinarski službi z njenimi strokovnjaki za čebelje 
bolezni je uspelo, da so s kar najbolj energičnimi ukrepi popolnoma 
uničili kugo na onih nekaterih  krajih , k je r se je bila pojavila. Velike 
zasluge pri za tiran ju  bolezni imajo prav  naši čebelarski izvedenci, ki 
jih ima vsaka najm anjša čebelarska organizacijska enota. Te izvedence 
smo izbrali med najboljšim i čebelarji. Zares smo srečni, ko vam lahko 
povemo, da imamo v Sloveniji le še na nekaterih mestih v P rekm urju  
»klasično kugo«, ki pa jo bodo naši veterinarji s svojimi pomočniki prav 
gotovo zatrli. Toda v ta del Slovenije nihče ne prevaža in od tod tudi 
nihče ne vozi niti v Slovenijo niti v Ilrvatsko. Tu žive večinoma mali 
kmetje, ki svojih košev sploh nikam or ne vozijo. Poleg tega pa je tukaj 
prepovedano vsako prevažanje čebel in tako je zares nemogoče, da bi se 
bolezen razširjala. Na vsem področju Slovenije, od Jesenic tja  do Brežic, 
pa od Sežane tja do M aribora in do Karlovca na jugu, ne boste našli 
n ik jer kuge čebelje zalege. Na te moje trd itve se lahko popolnoma za
nesete, saj sem dobil zanje podatke od naše veterinarske službe,. Naši 
veterinarji, bolezenski izvedenci in čebelarji sami so stalno na straži, 
ker vedo, da je bolje bolezni preprečevati kakor zdraviti, kadar se že 
pojavijo in je  mogoče že prepozno. Ti izvedenci vsako leto aprila  in m aja 
pregledajo vse čebelje družine v svojem področju, zlasti pa  jih pregle
dajo onim čebelarjem, ki prevažajo bodisi po Sloveniji, v Ilrvatsko  ali 
Srbijo. Lahko nam  verjam ete, da pri nas nihče ne dobi potrdila o 
zdravju  čebel, podpisanega od veterinarja, dokler mu ni čebelarski izve



denec pregledal čebel, in sicer čebel oseli družili. Samo na podlagi pre
gledov teli izvedencev podpisujejo in izdajajo naši uradni veterinarji 
svoja potrdila oziroma spričevala. Ne vemo, kako je s temi stvarm i pri 
vas, toda dvomimo, da je tako. N ikakor se ne more reči za slovenske 
čebelarje, »da imajo potrdilo v žepu, v panju  pa kugo«. P ri nas bi p rav  
težko našli tako brezvestnega in nespam etnega čebelarja, ki bi peljal 
bolne čebele na pašo in tam  okužil še svoje zdrave. Kuge nam reč ne 
razširjajo  samo čebele z ropanjem, am pak jo širi tudi čebelar s svojimi 
rokam i iz pan ja  v panj, zlasti pa s posojanjem orodja, točila in seveda 
predvsem z nabavljanjem  starih  satov ali okuženega voska. Naši čebe
larji danes dobro vedo, kako se je treba varovati tak ih  bolezni in zato 
so stalno na preži. V tem pogledu smo lahko popolnoma m irni; pa  če 
smo m irni mi, potem so lahko tudi naši p rijatelji H rvati.

Zdaj pa še nekaj drugega. Če je tako s kugo, kako je potem s prši- 
čavostjo, za katero pravi urednik Katalinič: »Pršičavost je nekaj d ru 
gega. To je bolezen hitrih krilatih  bitij, ki prenašajo s svojimi krili bo
lezni.« Da, res je tako! To je zelo nevarna bolezen, če bi se lahko 
razširila, toda danes je omejena samo na najožji odsek okrog avstrijske 
meje, k je r so jo ugotovili na petih k rajih : v Mežici, Prevaljah, Črni, 
D ravogradu in Ravnah, zadnje čase m enda tudi v Podgori. V poštev 
pride v celoti okrog sto čebeljih družin, od katerih  pa so samo nekatere 
bolne, druge zgolj sumljive. N apravili smo vse, da to bolezen zatremo. 
Nad temi k ra ji je bila razglašena najstrožja zapora vsakršnega preva
žanja ali preseljevanja čebel. Poudarjam , da v te kraje  nihče ne prevaža 
čebel, niti jih ni doslej prevažal, prav tako jih iz teh krajev  ni nihče 
nikam or vozil. Upamo, da nam  bo uspelo tudi tukaj napraviti red, in 
zato mi Slovenci mirno spimo, ker dobro vemo, da se prav iz teh krajev  
bolezen ne more tako hitro razširiti: veliki gozdovi in hribi, torej kon
figuracija zemljišča samega, preprečuje širjenje te nevarne bolezni. Če 
pogledate zemljevid Slovenije, boste videli, da so te vasice na desetine 
kilometrov daleč obdane z obširnimi gozdovi in visokimi hribi, pa ni nič 
čudnega, da se je bolezen zaustavila in nekako sama blokirala. P rav  
zato nam je narava sama dober pomočnik pri njenem zatiran ju  in po
polnem uničenju. P rav  nič se ne bojimo, da bi ta bolezen okužila naše 
čebelje družine. Kje so te bolne čebele in k je čebelarji, ki vozijo v Liko! 
Znani čebelar K irar iz okolice M aribora je okrog 80 kilometrov oddaljen 
od teh čebel in on je edini z vsega področja Štajerske, ki vozi v Liko. 
Toda mi k ljub  temu budno zasledujemo to bolezen, tako da je prav 
gotovo nihče od čebelarjev prevaževalcev ne bo zanesel v Liko.



Mislim, da boste hrvatsk i čebelarji iz tega razbrali, da iz Slovenije 
ne grozi p rav  nobena nevarnost vašim čebelam. Zategadelj se nam zdi 
popolnom a neumestno m išljenje tovariša urednika K ataliniča, da bi bilo 
najbolje prepovedati prevoz čebel iz širokega področja ob avstrijski 
m eji ali celo iz vse Slovenije. Mi sami smo že izdali vse potrebne mere, 
ker dobro vemo, kje  je bolezen in nevarnost. Še enkrat pa poudarjam , 
da iz tega področja ni n ikdar nihče prevažal čebel in da vanj tudi nihče 
iz Slovenije ne vozi. Upam, da sCm o tem dovolj povedal.

N ikakor ne želim, da bi o stvari polemiziral. Č util sem samo svojo 
dolžnost, da v imenu slovenskih čebelarjev povem resnico. Toda ob tej 
p rilik i srčno želim, da bi tudi hrvatsk i čebelarji na isti način zatirali 
čebelje bolezni, za katere dobro vemo. da so tudi na H rvatskem . Naši 
čebelarji sami se silno boje okuženja. kadar vozijo v Liko, in to ne brez 
vzroka: mnogi vaši čebelarji p rihajajo  na pašo brez kakršnihkoli vete
rinarsk ih  potrdil, ostali pa  jih imajo, čeprav nihče njihovih panjev niti 
odprl ni! To je prav  gotovo neodgovornost in anarhija! Lahko bi vam 
navedel prim er iz Like, k jer se vestni čebelarji s svojim veterinarjem  in 
agronomom skrbno bore proti žariščem kuge (Karlobag—Gospie), a v 
svojem plemenitem prizadevanju  ne morejo uspeti p rav  zaradi nevest
nosti nekaterih domačih čebelarjev, ki nočejo niti zdraviti niti uničiti 
lega, k a r je bolno oziroma okuženo. Nič ni čudnega, da mi Slovenci sami 
bežimo od takih  okuženih žarišč in vsake jeseni z velikim strahom  pre
gledujemo svoje čebele, če je m orda nismo »skupili« v Liki, ne zaradi 
svojili tovarišev Slovencev, pač pa zaradi onih, ki nim ajo nobenih po
trdil. Zanimivo je tudi dejstvo, da naš zavarovalni zavod 1 ) 0 /  sploh 
noče zavarovati čebel iz ITrvatske, ker ne ve, kje in v koliki meri so tu  
razširjene bolezni.

Popolnoma pa se strinjam o z urednikom  Kataliničem  v tem, da vlada 
p ri p revažanju  v Liko p rava  anarh ija. »Kakšen smisel ima prevažanje 
v zahodno Bosno, ko vendar vemo, da žepek tam kaj ne medi vsako leto, 
am pak  mogoče vsako peto ali sedmo leto?« To je točno. Tega velikega 
kopičenja panjev pa ne povzročajo Slovenci, temveč čebelarji iz vse 
Jugoslavije. Prepričani smo, da so odločujoči hrvatsk i čebelarski krogi 
toliko sposobni, da bodo napravili tudi tuka j red. V Sloveniji smo to do 
neke mere že uredili. Imamo uredbo o prevažanju  na ajdovo pašo, a tudi 
sicer ne pride n ik jer do takega nereda. Mogoče bi bilo dobro, če bi preko 
dnevnega časopisja in rad ia  obveščali čebelarje o paši v Liki. P repričan 
sem, da bi potem ne odhajali na pot tudi tisti čebelarji, k i puščajo doma 
precej dobro pašo in neprem išljeno drve v Liko. V tem pogledu smo imeli
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mi lepe uspehe, ko smo preko tiska in radia obveščali čebelarje o me
denju hoje in o paši v Liki.

V zadnjih mescih so se širili iz Ilrvatske neki letaki, ki pišejo zlo
nam erno o čebel jih boleznih pri nas. Vse bi bilo v redu, ko bi bilo to res.
J oda, če nekateri čebelarji širijo take vesti iz nekili osebnih interesov, 
to sc pravi zato, da bi preprečili prevažanje čebel pod pretvezo s>nekili 
bolesti«, ker se boje, da bi bile n jihove čebele zaradi drugih prikrajšane, 
potem to ni dostojen in pravičen, a ka j šele tovariški odnos do sočebe- 
larjev. Tudi tu  bo treba naprav iti red najp re j v svoji hiši in šele potem 
v tuji. Mi Slovenci se zavedamo, da smo vaši gostje. Priznam o, da so 
nekateri naši čebelarji pozabili na to in je zaradi njih  prišlo do neprilik  
in celo prepirov. Toda tudi nekateri vaši čebelarji so že grozili našim, 
ko so pripeljali svoje čebele kot m irni gostje in po vseh pravilih na 
H rvatsko! H rvatska ima dobre paše. D obra je zlasti paša na žepku. 
K adar je te paše dovolj, jo je treba izkoristiti. Seveda jo bodo najprej 
H rvati, toda če vemo, da je te paše dovolj tudi za druge, jih ne bomo od
ganjali. m arveč dopustili, da še oni pristavijo svoj lonček. Vsekakor pa 
se mora to goditi v nekem redu, prijateljskem  duhu, a ne s prepiri, 
lažnimi vestmi in zlonamernim prikazovanjem .

M nenja smo, da bi bil potreben skupen sestanek predstavnikov slo
venskih in hrvatskih čebelarjev, na katerem  bi se prijateljsko pomenili
0 vsem kar sc tiče p revažanja v Liko. Tedaj bi lahko določili žepkova 
pasišča, ki naj bi bila na uporabo samo domačim čebelarjem, in pasišča, 
ki bi prišla v upoštev tud i za ostale čebelarje Jugoslavije. Upajmo, da 
bo do tega sestanka km alu prišlo in da bodo sklepi, sprejetim i na se
stanku odpravljena m arsikatera nesoglasja.

Dobro vemo, da so naši narodi v preteklosti v najtežjih  dneh delali 
vzajemno in drug drugem u pomagali. Zakaj bi ne delali tako tudi danes 
v korist vseh čebelarjev, a predvsem v korist našega skupnega n a 
predka? Slovenci res nimamo posebnih paš. K adar pa pri nas zamedi 
hoja, tak ra t je dovolj prostora tudi za hrvatske čebelarje. Navadno medi 
v sušnih letih, ko na  H rvatskcm  ni nobene paše. V sušnem letu 1952 je 
mnogo vaših čebelarjev prišlo k nam  na hojevo pašo. Vse smo tovariško 
sprejeli in nihče jim  ni delal neprilik.

Slovenski čebelarji smo prepričani, da bomo napredovali samo v 
taki bratsk i skupnosti, a n ikdar ne v sporih in prepirih, ki naše sodelo
vanje samo otežkočajo. Če pa bi se pojavile težave — le kje jih ni med
1 judmi, k i delajo — potem moramo napraviti vse, da jih  v prijateljskem  
duhu prem agam o.To pa bo tudi najbol jši in najlepši prispevek k našemu 
skupnem u napredku.
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Če b e l a r s t v o  n a  Š k o t s k e m
R O B E R T  N.  H.  S K I L L I N G — UREDNIK LISTA »SCOTTISH BEEKEEPER«

Na Škotskem je čebelarstvo skoraj izključno v rokah priložnostnih 
čebelarjev. Z drugim i besedami povedano: čebelarji so ljudje, ki imajo 
le po nekaj čebeljih družin in si torej ne služijo krulia s čebelarstvom, 
temveč na kakšen drug način.

Čebeljih družin je na Škotskem približno 100.000, a čebelarjev 
okoli 20.000. Skrajno spremenljivemu vremenu in dokaj vlažnemu pod
nebju se morajo zahvaliti, da je donos medu precej velik. V normalnem 
letu znaša povprečno na čebeljo družino kakih  20 liber.1 Izkušeni čebe
larji pa iztočijo mnogo več medu. V resnično dobrem letu ga dobe na 
eno samo čebeljo družino 200 ali celo več liber. Leto 1954 je bilo nenor
malno mokro in letina izredno slaba. Tako slabe ne pomnijo na jsta 
rejši ljudje.

Skoraj v vseh k ra jih  Škotske se začne prva znatnejša čebelja paša 
proti koncu aprila  ali v začetku m aja. Čebele berejo tedaj večinoma na 
cvetočih drevesih, kot na prim er na p la tanah  ali na sikom orah2 in 
raznih  sadnih vrstah. Seveda cvcto v tem času ali nekaj tednov kasneje 
tudi nekatere druge rastline, ki so pa za čebelarstvo manj pomembne.

Po tej paši sledi obdobje, k i ga mi običajno imenujemo »June Gap« 
(junijska vrzel). Tedaj ni nobenega donosa ali pa  je donos izredno 
majhen. Brezpašna doba tra ja  približno tri tedne in se vleče tja  do 
srede mesca junija.

P rva glavna paša je na beli detelji (Trifolium repens). Ta se na
vadno prične v začetku ju lija  in se lahko nadalju je  prav  do konca 
mesca. To je vsekakor ena najboljših paš in vsi čebelarji se trudijo, da 
im ajo zanjo čebelje družine dobro pripravljene. V mnogih krajih  sledi 
deteljni paši precej dobra bera na lipi. Lipov med je pri večini čebe
larjev  zelo v čislih.

Razmeroma široka področja zavzem a neke vrste resa (Erica cine
rea), ki odpre svoje čašice proti koncu jun ija  in cvete skoraj do srede 
avgusta. Tudi ta  med je prvovrsten. Najbolj cenjen od vseh, k a r jih 
pridelam o v naši deželi, p a  je med jesenske rese (Calluna vulgaris). To 
je p rava škotska resa, ki daje edini pristni resjev med. Cvete skozi ves 
avgust. V navedenem  mescu pripeljejo čebelarji veliko število čebeljih 
družin  na gričevja, porasla z reso, da bi zbrali čim več tega medu.

1 1 libra =  1 funt =  453,59 g; 20 liber bi bilo približno 9 kg. (Op. ur.)
2 V A nglij i  n ek e  vrste  javor  — Acer pseudoplatanus, sicer murvasti f igovec  — 

Ficus sycomorus, lepotičino drevo z B ližnjega vzhoda. (Op. ur.)
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Resjev med je med za sladkosnedneže. Ima oster okus in prijetno 
aromo, kar je zanj značilno. Iztočiti pa se ne da na običajen način. P ri
dobivamo ga tako, da satje zmečkamo v posebnih stiskalnicah, ali pa ga 
prodajam o kar v satju. Prodam o ga lahko na trgu v neomejenih koli
činah. Im a tudi mnogo višjo ceno kot ostali medovi. Njegova sedanja 
cena je od 5 do 6 penijev za libro.3 K adar ga prim an jkuje, pa je še dražji.

Do nedavnega je bil najbolj po
pularen panj na Škotskem dvostenski 
pan j W. B. C., zadnji čas pa  se čedal je 
bolj uveljavlja preprostejši enostenski 
panj am eriškega vzorca. Na trgu je 
sedaj več vrst panjev tega vzorca in 
vsaka vrsta ima mnogo zagovornikov.

Zadeve čebelarjev u reju je na Škot
skem Škotska čebelarska zveza (Scot
tish Beekeepers’ Association). Medtem 
ko je Škotska del Združenega kra lje
stva, pa je Škotska čebelarska zveza 
popolnoma neodvisna od Angleške če
belarske zveze (British Beekeepers’
Association). Ta zadnja je pač zgolj 
angleška organizacija in nim a nobe
nega vpliva na Škotskem, v W alesu in 
na Irskem.

Škotska čebelarska zveza ima dve 
glavni obliki članstva. P rva  oblika je Avtor članka
direktno članstvo, ki ga imenujemo
tud i zvezno članstvo. To članstvo plačuje letno 10 šilingov (1800 din) 
članarine in ima razne ugodnosti. Prejem a časopis Zveze »Škotski če
belar« (Scottish Beekeeper), si sme sposojati knjige iz Zvezine knjižnice, 
je brezplačno zavarovan proti boleznim čebelje zalege, požaru ali 
ta tv ini in ima pravico glasovanja na vseh sestankih Zveze.

D ruga oblika je članstvo po podružnicah, ki so razširjene po vsej 
škotski. Podružnice skrbe za svoje lastne zadeve, vendar so podrejene 
Zvezi. Zato imajo člani pravico odločati tudi v Zvezinih zadevah.

Sekretar vsake podružnice in še po en voljen predstavnik na vsakih 
100 članov zastopajo interese podružnice pri Škotski čebelarski zvezi. 
Ti predstavniki sestavljajo z zastopniki, ki jih določi Zveza na podoben

3 1 peni j«  vreden približno 15 din: 1 kp stane torej po zgornji navedbi 170 do 
200 din. (Op. uredništva.)



način, Svet Škotske čebelarske zveze. Svet pa izbere izmed sebe ljudi 
v tako imenovani izvršni odbor. To je dejansko poslovni komite Zveze, 
ki je sestavljen iz predsednika, podpredsednika, bivšega predsednika, 
sekretarja, blagajnika, ta jn ika, urednika, knjižn ičarja ter načelnikov 
naslednjih odsekov: vzgojnega, zakonodajnega, zavarovalnega, publi- 
kacijskega, propagandnega, razstavljalnega, filmskega, raziskovalnega 
in gospodarskega. V vsakem odseku so še trije  člani, ki niso člani izvrš
nega odbora, a so podobno kot načelniki posameznih odsekov voljeni 
od Sveta na letnih občnih zborih. Ta metoda voljenja usposablja poslo
vanje Zveze, da je čim uspešnejše in v skladu s smernicami izvršnega 
odbora. Vse delo Zveze je prostovoljno in nihče od članov kateregakoli 
odbora ali odseka ni za svoj tru d  plačan. Omembe vredno je tudi to, da 
ima Škotska čebelarska zveza eno najboljših strokovnih knjižnic v 
Evropi in tako obliko zavarovanja, kot jo more nuditi čebelarjem le 
m alokatera druga organizacija.

Na Škotskem so tudi km etijske zbornice, vsaka od teh pa imat po
seben oddelek za čebelarstvo. V čebelarskih oddelkih so izvedenci, ki 
svetujejo in pomagajo čebelarjem  pri kakršnem koli delu. Poleg tega je 
v vsaki zbornici še po en entomolog, na katerega se čebelarji obračajo, 
k ad ar imajo opraviti s težjimi problemi, zlasti s problemi, ki se tičejo 
čebeljih nalezljivih bolezni. Dr. G uy Morison p ri Severnoškotski zbor
nici v Aberdeenu je verjetno eden največjih živečili strokovnjakov zt» 
pršičavost.

Severnoškotska km etijska zbornica je pred nekaj leti ustanovila še 
čebelarski raziskovalni oddelek. (Avtoriziran prevod iz angleščine)

R esjev  med v satju
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d v o s p o l n e  Če b e l e
L E O l> O L I) 7. O K

V šestdesetih letili preteklega stoletja so presenetile biologe in čebe
larske strokovnjake neke nenormalne čebele, ki so se polegle v panjih 
čebelarja Eugsterja iz okolice Konstance v Švici. Po svoji zunanjosti 
niso bile te čebele niti pravi trotje niti prave delavke, am pak so kazale 
v nekih telesnih delih odnosno odsekih trotove, to je moške, v drugih pa 
delavkine, to je ženske značilnosti. Pozneje so tudi iz drugih krajev 
prihajale vesti o nenavadnih čebelah, ki jih ni bilo mogoče vzporediti 
/  nobeno od treh čebeljih oblik. V idealni obliki je bila taka čebela na 
eni strani podobna trotu, na drugi strani pa delavki. Imela je n. pr. tro-

Sl. I. Dvospolnik gobovea in nočnega pavlineka; desna stran telesa samec, leva samica

tovo glavo, toda delavkin zadek in podobno. Očitno gre (u za pojav 
dvospolnosti ali ginandrom orfizm a (gyne =  žena, aner mož, morplie 
- oblika), ki je na splošno precej redek v naravi in ga označuje združe
vanje odnosno prepletanje med seboj ostro razm ejenih moških in ženskih 
telesnih delov v osebku, ki mu pravim o dvospolnik ali ginander (žena- 
mož).

N ajveč dvospolnikov poznamo pri žuželkah, prav malo pri vreten
čarjih . Okoli sredine 18. stoletja je bil znanstveno opisan dvospolnik 
m etulja gobovea (1. slika, levi prim er). Kakor vidimo, je bil ta  na svoji 
desni strani samec, na svoji levi strani pa samica. Kasneje so našli med 
metulji še več takih  spačkov (1. slika, desni primer). Med pticami je 
prav posebno znan dvospolni kalin. Ta je na eni stran i prsi temnordeč 
kot samec, na drugi strani pa sivorjav kot samica; meja med obema bar
vam a poteka natanko vzdolž sredine prsi. Prve čebelje dvospolnike
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omenja učitelj Lucas leta 1801, vendar se tak ra t za to stvar ni nihče 
resno zavzel in je ostala pozabljena dolgo vrsto let. Mnogo razprav ljan ja  
in p isan ja pa so vzbudile že imenovane Eugsterjeve dvospolne čebele, 
ki so jih opazovali v letih 1864 in IN65. Te je temeljito preiskal mona- 
kovski profesor von Siebold. O njih  so razpravljali tudi drugi strokov
njaki, ki so z različnimi razlagami in teorijam i o nastanku teh čudnih 
bitij preplavili strokovne, pa tudi literarne revije, da so postale Eugster
jeve čebele na ljiali znane v znanstvenem svetu. Toda niti enemu ni 
uspelo, da bi zadovoljivo odgovoril na vprašanje, kako se porajajo. 
Zanim anje zanje je začelo pešati in Eugsterjeve dvospolne čebele so

Sl. 2. A glava normalnega trota, B glava dvospolne čebele , C glava normalne čebele

ostale nerešen problem. Po približno petdesetih letih je znameniti biolog 
Boveri znova sprožil vprašanje o nastanku teh čebel, jih  vzel iz alkohola, 
k jer so bile shranjene pol stoletja, in jih začel z njem u lastno genial
nostjo raziskovati. Boveri je postavil do zdaj neovrgljivo razlago o n a
stanku dvospolnih čebel. O tem bomo govorili pozneje.

Če hočemo pravilno presoditi obliko in zgradbo dvospolne čebele, 
moramo najprej poznati obliko in zgradbo normalnega trota in norm alne 
delavke. Velike razlike med obema spoloma so predvsem v glavi (2. sl., 
A. C). G lava delavke je bolj ovalna in na spodnjem koncu nekoliko 
zožena, glava trota pa je skoraj okrogla. Facetni očesi (mrežasti očesi) 
sta pri delavki na straneh.glave in sorazmerno m ajhni, p ri trotu pa sta 
mnogo večji in zavzem ata skoraj dve tretjin i glave. Troje pikčastih oči
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(oceli) leži pri delavki na temenu, pri trotu pa so zaradi velikih facetnih 
oči pomakn jene navzdol proti sredini čelu. Razlike so tudi v tipalkah in 
ustnih delih. Trotova tipalka je nekoliko daljša in močnejša ter manj 
d lakava kot delavkina. Ima trina jst členov in je okoli in okoli posuta 
s čutnimi jamicami, medtem ko ima delavkina tipalka dvanajst členov 
in čutne organe le na zunanji polovici. Zgornji čeljusti (mandibulae) sta 
pri delavki žličasti, pri trotu sta za več kot polovico manjši in naškrb-
1 jeni. P rav  tako ima delavka mnogo močnejši spodnji čeljusti (maxillae) 
in dvakrat daljši jezik kot irot. V glavi ima delavka grozdasti krm ilni 
žlezi, ki se izlivata levo in desno v spodn ji del goltnega ogrod ja (3. sl.).

Sl. 3. Goltno ogrodje  normalne čebele , trotu in dvospolne čebele . Goltno ogrodje  
dvospolne čebelo je  na levi žensko, na desni moško. Nu levi strani je  videti cevasti

žlebni izliv, ki ga na desni ni

Trot nim a ne krm ilnih žlez ne cevastih žleznih izlivov ob goltnem 
ogrodju. Na zadnjem  paru  nog ima delavka značilno nabiralno pripravo 
za cvetni prah : košek, ščet, trn in glavniček. Znatne razlike so tudi na 
zadku. Ta je pri delavki priostren, pri trotu pa zaokrožen in močnejši. 
D elavka ima na koncu zadka želo, v  trebušnik okrovih pa voskovne 
žleze. Trot nim a ne žela ne voskovnih žlez. Bistvena razlika med trotom 
in delavko, to je med samcem in zakrnelo samico, pa  je nedvomno v spo
lovilih. Trot ima normalno moško spolovilo, ki sestoji iz dveh mod, v 
katerih  se tvorijo semenčice, dveli semenovodov, dveh sluz izločujočih 
žlez in ene štrcalne cevke, ki veže omenjene dele z oplojevalno trobo. 
Delavke so po svoji naravi samice z zakrnjenim i spolnimi organi. Ob 
določenih pogojih lahko tudi delavka proizvaja jajčeca in jih polaga v
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satje. Zensko spolovilo — mislim tu  na matico — označujeta predvsem 
dva jajčnika, v katerih  dozorevajo jajčeca. Zrelo jajčece zapusti ja jčn ik  
in spolzi skozi jajcevod v nožnico. Če se jajčece oplodi, to se pravi, spoji 
s semenčicami, ki so shranjene v semenski mošnjici, se ho iz njega 
razvila samica — bodisi m atica čili delavka. Neoplojena jajčeca pa  se v 
trotovskih celicah razvijejo v trote. Zenskim spolovilom je pridruženo 
nuli želo s strupno žlezo in strupnim  mehurjem. N akazal sem le n a j
bistvenejše razlike med trotom in delavko, pri čemer nisem omenil 
matice, dasi je le-ta samica v pravem  pomenu besede. Med matico in 
delavko so očitne razlike, izvirajoče iz različnega načina življenja pri 
isti dednosti.

Vrnimo se zdaj k našim  dvospolnim čebelam! Poglejmo, kako so 
združene moške in ženske komponente v tem ali onem dvospolnem 
prim erku. Treba je takoj povedati, da niti eden preiskanih čebeljih 
dvospolnikov ni bil popolnoma podoben drugem u, vsak je imel nekaj 
svojevrstnega. V endar jih lahko na splošno razvrstim o v štiri skupine:

a) dvostranski ali bilateralni,
h) prečni ali transverzalni,
c) frontalni in
d) mešani ali mozaični dvospolniki.

P ri normalnem osebku sla obe podolžni polovici istega spola, pri 
bilateralnem  dvospolniku pa  je ena telesna polovica moškega spola, a 
druga ženskega. Nazorno nam kaže takega dvospolnika I. slika.

Bilateralno dvospolna čebela je po svoji telesni organizaciji na pol 
trot, na pol delavka. N ajprej si oglejmo glavo take čebele (sl. 2, B). Ni 
treba posebej pojasnjevati, da p ripada tro tu  desna polovica z večjim 
faeetnim  očesom, močnejšo tipalko, niže ležečim pikčastim  očesom ter 
svetlejšo barvo. Leva polovica glave pripada delavki. Dvospolnost je 
lepo izražena pri ustnih delili in v notranjosti glave. I,eva zgornja če
ljust je mnogo večja od desne trotove. Omenili smo že, da im ata delavka 
in tro t v glavi goltno ogrodje, delavka pa razen tega še krm ilni žlezi s 
cevastim a izvodiloma ob spodnjem delu goltnega ogrodja. Ustrezno tem 
razm eram  je v glavi bilateralno dvospolne čebele le ena krm ilna žleza 
z izlivom ob goltnem ogrodju. O prsje s krili in nogami je prav  tako na 
eni strani žensko, a na drugi moško. Ena zadnja noga ima nabiralno 
napravo, druga je nima. Zadek je videti še najbolj iznakažen, kajti ne
enakom eren razvoj moških in ženskih trebušnih okrovov na eni in drugi 
stran i močno pokvari simetrijo (4. sl.). V notranjosti zadka so na ženski 
strani navadno nepopolno razvito želo in nepopolni ženski spolni organi,
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tem nasproti pa so pruv tako nepopolni moški spolni organi. Takšen je 
's a j  v glavnih potezah bilateralni dvospolnik čebele.

Pri transverzalnem  dvospolniku so ženski in moški deli razporejeni 
v smeri vzdolžne telesne osi. V tem prim eru je možnih več kombinacij, 
n. pr.: dvospolnik ima trotovo glavo, toda žensko oprsje in zadek; glava 
in oprsje sta ženska, zadek je moški itd.

• V redkih prim erih pa sta spolno različni zgornja in spodnja stran  
telesa — to so frontalni dvospolniki. Neka dvospolna čebela je imela na 
zgornji strani glave trotove oči in 
ocele, na spodnji stran i pa so bili 
ustni deli s tipalkam a vred kakor 
pri delavki, zgornja stran  pa  je 
bila vsaj deloma trotova. Frontalni 
dvospolnik bi bila tudi čebela, k i 
bi bila n. pr. povsem tro t razen treh 
žensko oblikovanih parov nog na 
spodnji strani.

Toda v nobenem prim eru ni 
razporeditev spolov (to je moškega 
in ženskega) popolnoma bilate
ralna, niti popolnoma transver
zalna odnosno frontalna. Idealne 
tipe si le predstavljam o; povsod so 
večje ali m anjše izjeme. P ri bila
teralni dvospolnosti ni nikoli ena 
stran izključno moška in druga 
izključno ženska. Vedno se kak  
telesni del ne pokorava spolnosti 
svoje polovice. Lahko sta združeni 
v istem delu b ilateralna in trans- 
Arerzalna dvospolnost: dvospolnik 
ima na prim er trotovo glavo, toda 
ženski zadek, oprsje z okončinami pa je na eni strani žensko, na drugi 
moško. To se pravi, da ima ena zadnja noga nabiralno napravo (košek 
in ščet), medtem ko je druga brez nje. Pri večini dvospolnih prim erkov 
pa sploh ni opaziti nobene pravilnosti v razporeditvi moških in ženskih 
telesnih delov. Ti so razm etani sem ter tja  po telesu in tvorijo nekak 
spolni mozaik. Takim  dvospolnikom pravim o zato mozaični dvospolniki.

(Dalje  prihodnjič)

Slika 4. Zadkovi trebušni okrovi pri 
dvospolni čebeli; 2—8 zadkovi segm enti,  
gkm moške spolne lopute (na skrajnem  
koncu im a zadek popolnoma moški 

značaj)



S I V K A  J E  Z MA G A L A !
P .  M O Č N I K

Prizadevanje naprednih čebelarjev, tla bi na plemenilnih postajali 
očistili našo sivko tujili pasem skih prim esi in sčasoma vzredili »re
kordne« matice, je v zadnjih  letih nekoliko popustilo. Le posamezniki 
.so še ostali zvesti vzreji, prepričani, da so na pravi poti. Tem redkim , 
pa  tudi drugim  v vzpodbudo naj bi bil uspeh poizkusov, opravljenih 
le ta  1952/53 na Zoološkem inštitu tu  univerze v Monakovem, ki ga vodi 
ravnatelj prof. tir. K. Friscli. Poročilo dr. B uchnerja o imenovanih po
izkusih je bilo objavljeno v Zeitschrift fü r Bienenforschung, zvezek 7, 
leta 1954.*

N am e 'l l  poizkusov je bil. dognati gospodarsko vrednost obeh čebeljih 
pasem, ki sta razširjeni v Južni Nemčiji, in sicer pasme Carnica (sivke) 
in Nigra (nemške čebele). Za poizkuse so vzeli potomke C arnica 
m atic (C) iz Zoološkega inštitu ta  v Gradcu, ki jili je vzredil R uttner- 
Lunz, Avstrija, in Nigra m atic (N ),  ki so jih dobili od Kocha-Mauensee, 
Švica.

S prim erjavo so hoteli p ri navedenih dveh pasm ah dognati, kakšna 
je njih nabiralna vnetna, srkalna sposobnost, dolžina leta in spretnost 
pri iskanju hrane.

O pazovalna panja, dvosatarja, so postavili 20. m aja 1952 na vrtu 
m onakovske zvezdarne 25 m vsaksebi z izletom proti vzhodu. Vse čebele 
so bile označene s številkami, po katerih  je bilo mogoče določiti njih 
starost. V vsakem pan ju  je bilo do 10.000 čebel. Vso dobo poizkusov so 
pazili, da sta ostala pan ja  pri isti moči. Za ta  nam en so uporabljali 
term ostat. Vanj so postavili sate s pokrito zalego; mladice, ki so se v 
n jih  polegle, pa so sproti dodajali poizkusnim a panjem a. Vsaka poležena 
čebela je bila ob rojstvu označena.

1. Nabiralna vnema

Da bi ugotovili nabiralno vnemo čebel, so postavili 10. junija 1952 
pred vsak panj, ki sta bila 1 m vsaksebi, krmišče s sladkorno raztopino. 
P rv ih  50 čebel, ki je našlo raztopino, so označili po Frischcvi metodi. 
Nato so krm išči polagoma odmikali do razdalje 25 m. Na tem mestu sta 
dva opazovalca od 4. do 21. ure zapisovala vsako doletelo, s številko za
znamovano čebelo. Prvi je povedal njeno številko in starost, drugi je 
podatke zapisal in pristavil še čas doleta. Delali so pri vsakem vremenu

* Über das Verhalten zw eier Bienenrassen beim  Sammeln.
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<>(l 12. do 27. jun ija  1952. Na krmišče je k prvotno označenim čebelam 
priletelo tudi nekaj novink, tako da je bilo opazovanih ocl C 74, od N 
'81 čebel.

V opazovalni dobi (16 dni) je dosegla N le v 4 dneh višje število 
doletov ocl C. /n ižan je  števila doletov v dežju je bilo pri C vedno 
hitrejše kot pri N. Pokazalo se je tudi, <la N slabo vreme (nizka tem pe
ratu ra , dež, veter) p ri izletu ne zadržuje. Kljub iem u pa N tii mogla 
doseči marlioejše C. Dne 14. jun ija  je bilo nam reč doletov: C 138, N 118.

Povprečni pričetek doletov pri C ob 8.58 uri, pri N ob 9.15 uri.
Povprečni konec doletov pri C ob 18.45 uri, pri N ob 18.50 uri.
Povprečno tra jan je  letov pri C 9 u r 45 min., pri N 9 u r 37 min.

Večje število doletov čebel je posledica večje nabiralne vneme. Ce- 
ludi sta bili krmišči oddaljeni 25 m od panjev, so se le znašle čebele ene 
pasme na krm išču druge. Toda medtem ko je C goste takoj odpravila, 
je N ic mirno trpela. Le pri večji razdalji je postala tudi C strpljivejša.

2. Srkalna sposobnost.

Poizkusi, s katerim i so hoteli določiti srkalno sposobnost obeh 
pasem, so trajali od 24. jun ija  do 3. ju lija  1952. N apravili so jih na istem 
mestu, p ri isti oddaljenosti in z istimi panji. Namesto pitalnikov so upo
rabljali 1,5 m dolge cevi z mero (Schua), iz katerih so čebele srkale slad
korno raztopino. Zaposleni sta bili p ri opazovanju zopet dve osebi. Prva 
je napovedovala številko vsake čebele, ko je začela srkati, in odganjala 
ostale, ki so silile k sladki tekočini, druga oseba je odčitala količino 
posrkane tekočine in jo zabeležila, pa še cev znova napolnila do do
ločene mere.

Prvi poizkus: r- m-1 ( urnica JNigra

število opazovanih čebel . . . .  18 9
število d o le to v ....................................... 1079 1000
srkalna količina (povpreček) . . . 58,4 m m :! 59,3 min3

Pomembne razlike sc niso pokazale.
D rugi poizkus so napravili 30. avgusta 1952 v razdalji 1000 m od 

panjev. Cevi sta bili oddaljeni druga od druge 200 m.

Ca m i t a Nigru
število  opazovanih  čebel . 14 12
štev ilo  d o l e t o v ....................... 223 158
srkalna količina (povpreček) . . . 68,11 min3 59,68 mm3
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Č ebele C so posrkale torej v tem prim eru mnogo več, najbrž zaradi tega, 
ker so bile nekoliko večje od čebel iz prvega poizkusa. G ontarski je 
dokazal, da je srkalna sposobnost zelo odvisna od velikosti čebele. Za
nimivo je, da je bila sposobnost C večja pri večji oddaljenosti!

Tretji poizkus, s katerim  so hoteli ugotoviti težo tekočine, kolikor 
je sprejm e želodček ene čebele, so izvedli v ju liju  1953. O ddaljenost 
krm išča 25 m od panja. Sladkorna tekočina je bila tokrat na tehtnici. 
Registrirane so bile količine, ki so jih  čebele posrkale, od časa do času 
pa tudi količine, ki so izhlapele. Zopet so morali p riznati sivki večjo 
sposobnost. Podrobni podatki niso navedeni.

3. Dolžina leta

Poskus je trajal od 10. avgusta do 6. septem bra 1952. Yes čas je bila 
zelo slaba paša. Na krmišču so uporabljali sladkorno raztopino z vonjem 
ter belim ali modrim optičnim znakom. Opazovalci (po dva), so imeli 
temu prim erne plašče. Krmišči so prem ikali po 20 m v dveli ravnih 
črtah proti vzhodu s čebelami vred.

Že prvi dan je priletelo več C nego N in je to trajalo  do 23. (oddalje
nost do 500 m), nato je bila N boljša do 28. (oddaljenost do 900 m), potem 
zopet C (oddaljenost 1000 m in več). Medtem ko je šest čebel C še pri 
oddaljenosti 1500 m obiskovalo krmišče, so čebele N že pri 1400 m iz
ostale.

Poleg zaznam ovanih čebel so se pojavile na krm išču tudi novinke. 
Čebel C je bilo največ pri oddaljenosti 1000 m, nekaj še pri 1500 m, med
tem ko je bilo čebel N največ pri 900 m. v mali meri še pri 1200 m.

4. Spretnost pri iskanju hrane

D ne 17. ju lija  1953 so postavili štiri krm išča v oddaljenosti 50 m od 
vsakega panja, in sicer na vsako stran  neba po eno. Sleherno krm išče 
je bilo označeno z modro barvo, sladkorni raztopini pa dodan vonj. 
Vreme je bilo ugodno, toplo, nebo skoraj jasno, paša pičla. V opazoval
nem času od 8. do 17. ure ni priletela nobena čebela na krmišče, četudi 
so iz pan ja  živahno izletavale. (Da čebele m anjše količine hrane v bli
žini pan ja  ne najdejo hitro, se često zgodi.) D rugi dan je bilo na krm išču 
5 m od panjev zaznamovanih po 50 čebel iz vsakega panja. Čez pol ure, 
ob 8. uri 30 min. so to krmišče odstranili in ga prenesli 50 m dalje. Sedaj 
se je pričelo iskanje! P rva  čebela je že po treh m inutah, zadnja šele po 
šestih urali našla 50 m oddaljeno krmišče, ki ga dan poprej nobena ni 
odkrila.
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Vsako čebelo, ki se je pojavila na krmišču, so vloviii in zaprli v 
posebno omarico, da bi krm išča ne izdala svojim tovarišicam. Ob 17. uri
je  bil poizkus končan. Od 60 čebel je našlo krmišče 52.

C a r n ic a  Nif;ra
Na severnem krm išču od 27 č e b e l ........................12 15
Na južnem  krm išču od 10 č e b e l................................ 7 3
Na zahodnem krm išču od 8 č e b e l ..........................5 5
Na vzhodnem krm išču od 7 č e b e l ..........................5 2

Skupno . . .  29 23

Posebnih razlik ni bilo! Severno, najbolj obiskano krmišče je stalo 
bolj na prostem, ostala pa so bila skrita  med drevjem  in grmovjem.

Četudi so še potrebni ponovni j>oizkusi, vendar so že sedanje ugo
tovitve glede Carnice za nas važne. Gotovo bi bili rezultati poizkusov 
za Carnico še ugodnejši, če bi bili napravljeni z normalnim i panji. Za 
nas bi bila zlasti zanim iva prim erjava naše sivke z italijanko — kaj 
hvalevredna naloga za Čebelarski inštitu t v L jubljani! Kdo drug naj se 
tega loti? Zanimivi bi bili tudi poizkusi med panji z odbranimi rekord
nimi maticami! Pot je pred nami, kdo pojde prvi po njej?

B O R A G A  A L T  T J O R E Č
K.  V O D N I K

Zdravilna boraga ali zdravilni boreč, sh. poreč (Borrago officinalis) 
je enoletno zelišče s šibkejšo in zelo vejnato korenino. Steblo je po
končno, enojno ali pa vejnato, 15—60 cm visoko, pri zemlji 0,5—1 cm 
debelo in gosto sršastodlakavo. Po steblu so listi razvrščeni premen ja I no, 
le spodnji so v listni rožici. Spodnji listi so dolgopecljati, po steblu na
vzgor pa so peclji listov vedno krajši, tako da so zgornji listi brez 
pecljev, torej sedeči. Listne ploskve so jajčaste ali pakrožne, mrežasto- 
žilnate, često valovite in nekoliko zgrbljene, na obeh straneh dlakave, 
dolge od 3 do 10 cm in široke 2—5 cm. Listni robovi so celi ali nekoliko 
narezani. Cveti so na krepkih pecljih, dolgih 0,5—2 cm in tvorijo so
cvetje svaljek. Čaša je globoko razrezana na pet ostrih rogljičev, ki jih 
pokrivajo ščetinaste dlake. V dobi cvetenja so čašni roglji široko razprti. 
Ko odpade kolesasti venec, se čašni listi stisnejo skupaj in zrastejo še 
za enkratno dolžino, nakar služijo kot drugi zeleni listi za asimilacijo, 
to je za tvorbo škroba in sladkorja. Venec je zvezdast, nebesno modre 
barve, redkokdaj bel, 1,50—2,50 cm širok. Venčni listi so koničasti in 
spodaj zrasli v zelo kratko  cev, v kateri je pet belih goltnih lusk; po
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vprečno vzdrži le 1—2 dni. Prašnikov je pet. P rašne niti so razklane 
v dve veji. Vsaka no tran ja  veja nosi temno vijoličasto prašnico, zunanja 
veja pa  je podaljšana v vijoličasti nastavek. Prašnice segajo precej daleč 
preko goltnih lusk. Pestič ima okroglo brazdo. Plod je pokovec, ki

razpade na štiri oreške. O reški so 
dolgi do 1 cm, svetlorjavi in hrapavi. 
Vsak orešek, torej vsako seme ima 
spodaj priraščen bel maščobni ko
šček iz cvetnega dna, ki privablja 
m ravlje, da ga jedo. M ravlje raz
našajo semena, kot to delajo pri 
dišeči vijolici, skrečniku, gabezu in 
tako širijo te rastline. Tudi miši se 
rade posladkajo s tem ocvirkom bo- 
rečevega semena. Seme je kaljivo 2 
do 3 leta. Boreč cvete od jun ija  do 
septembra.

V cvetih boreča je zelo veliko 
medečine, saj ga prištevam o med 
najbolj medovite cvetnice. Mede- 
čino izloča spodnja stran  plodnice, 
osnovni deli prašnikov pa tvorijo 
okrog plodnice cevko, v kateri se 
ta  medečina nabira. Prašnice ogra
ju jejo  nekak stožčast prostor, v k a
terega pada cvetni prali. Od tu  ven 
pride cvetni p rah  le tedaj, če se če
bela, z nogami oprijeta že omenjenih 
vijoličastih prašnih nastavkov, po
izkuša prerin iti med prašnik i do 

; medečine. Če čebele, ne obiščejo 
cveta, pride sicer do samolastne 
oprašitve, ki pa  je veliko m anjšega 
pomena za rastlino kot medsebojna, 
ki jo opravljajo  čebele, čm rlji idr* 

Venec, poganjki in listi boreča imajo veliko sluzi in kalijevega 
nitrata . Tudi neke smole, eterična olja in kalcijeve spojine so v boreču 
zastopane. Sočne poganjke in liste ponekod jedo kot dodatek k salati in 
kot špinačo, ali jih  uporabljajo  za začimbo. Boreč je kiselkastega okusa, 
nekoliko podoben po okusu in vonju kum aram . V starem  veku ga na jb rž
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še niso uporabljali, gojiti so ga verjetno prvi začeli šele Arabci v Španiji. 
Domovina boreča je južna Španija in dežele okrog gorovja Atlas v 
A friki, od koder se je razširil kot ku ltu rn a  rastlina po vseh deželah 
Sredozemlja. Še danes goje boreč po vrtovih, a uspeva tudi podivjan 
kot samosevec po njivah, vrtovih, vinogradih in na kompostih, ali po 
pustem, neobdelanem svetu in ob morski obali. Poznan je po vsej Evropi 
do Skandinavije in tudi v Severni Ameriki. V Sloveniji in H rvatski ga 
tu  pa tam  goje po vrtovih in poljih, v vsem Jadranskem  Prim orju p a  
raste prosto, podivjan.

O d srednjega veka dalje so boreč uporabljali kot zdravilno rastlino. 
N abirali so cvete in sočne poganjke v dobi cvetenja, jih sušili in iz njih  
izdelovali sirupe, čaje, destilate in esence. U porabljali so ga kot sredstvo, 
ki žene na vodo, hladi, pom irja, krepi srce, čisti kri, proti revm atizm u, 
m elanholiji itd. Danes pa  se v zdravilstvu boreč zelo malo uporablja!

Boreč prištevam o k  rastlinski družini srholistnic (Borraginaceae). 
Med njim i je poleg boreča še več drugih medovitih rastlin. Po apneni 
zemlji, pa tudi po gozdovih in ob potokih cvete zgodaj spomladi, m arca 
in aprila, navadna pljučnica (Pulm onaria officinalis). Več vlage ima rad 
navadni gabez (Sym phytum  officinale), ki zaradi tega raste po ja rk ih  
in bolj mokrem svetu. Cvete od m aja do avgusta. Po peščenih bregovih, 
po grobljah in nasipih cvete od jun ija  do septem bra navadni gadovec 
(Echium vulgare). O d vseh omenjenih srholistnic čebele najlaže srkajo 
medečino iz plitvih cvetov borage, obiskujejo tud i nekoliko daljše cve
tove gadovca, pri gabezu pa  uspevajo le nekatere čebele sam otarke in 
muhe trepetalke z dolgimi sesali. Čm rlji, k i s svojimi kratk im i sesali ne 
dosežejo medečine od spredaj, nagrizejo venec od stran i; za njim i p a
berkujejo domače čebele, k a r često ni slabo, saj cvet gabeza povprečno 
vzdrži dosti dlje (6—11 dni) kot borečev (1—2 dni). P ri navadni p ljuč
nici so opraševalci in obiskovalci razne male čebele (Anthophora) in 
muhe kožuhaste trepetalke (Bombylidae), redkeje m etulji; domače če
bele še nisem opazil na pljučnici.

Srholistnice so povečini gostodlakave rastline. S tem se obranijo 
rastlinojedih živali, pa tud i izhlapevanje vode iz dlakavih rastlin  je 
m anjše kot iz golih rastlin. K jer vprašanje orne zemlje ni preveč pereče, 
bi se izplačalo boreč sejati za čebeljo pašo. Za tvorbo hum usa v ilovnatih 
zemljah s podorom bi bil tud i prim eren. Dobro bi se nem ara obnesel na 
Krasu. Kako je boreč medil leta 1954, bi vedela povedati km etijska 
zadruga v Ormožu, ki ga je v preteklem  letu gojila v večjem obsegu.
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D V E  Z N A Č I L N I  ZIMI
F R A N J O  V R C K O

Y lanski 9,—10. številki Slovenskega čebelarja piše tovariš F ranc 
Cvetko o griži, ki se je pojavila pri njegovih čebelah med letošnjim 
spom ladanskim  trebljenjem . Krivdo za njen pojav prip isuje medu, ki so 
ga njegove družine nabrale lani na jesenski resi v Liki.

Tudi jaz sem imel lani čebele na jesenski paši v okolici Ličkega 
O sika, k je r so mi nabrale obilno zimsko zalogo izključno na jesenski 
resi. Ta med je bil iste kvalitete in je imel ista svojstva, kot jih je opisal 
tovariš Cvetko. V endar grižavosti zaradi tega medu pri svojih čebelah 
nisem opazil. Tudi čebelarji, ki so bili z menoj v Liki na istem pasišču, 
so se pohvalili, da so jim čebele dobro prezimile. Pripom niti moram le to, 
da imajo naši čebelnjaki zelo sončno lego. Ko je v pretekli zimi okrog 
15. januarja  nastalo izredno toplo vreme, so se čebele pošteno spreletele 
in otrebile. P rav  tako v februarju . Seveda imajo naši k ra ji precej nižjo 
nadm orsko višino kot k ra ji pod Šmarno goro in tud i zime so po navadi 
pri nas nekoliko milejše. K ljub temu so tudi na Krškem polju in pod 
G orjanci čebele v nekaterih  čebelnjakih silno slabo prezimile, posebno 
v čebelnjakih, ki stoje v senci.

K akor večinoma vsako leto. tako je ajdova paša na 'K rškem  polju 
tudi lani odpovedala. D ružine so prezimovale večinoma na kostanjevem 
in gozdnem medu, katerega škodljivost je prišla do svojega izraza pred
vsem zaradi tega, ker se niso mogle čebele pravočasno otrebiti. O kakšnih 
boleznih v naših krajih  ni govora. V takšni zimi, kakor je bila 1953/54, 
p a  mora p riti do katastrofe.

Zato pač poudarjam , da je bila kriva slabega prezim ovanja v prvi 
vrsti zima s svojimi naglimi toplotnimi spremembami, lies je, da smo 
imeli skoraj do polovice decembra tople in sončne dneve. Vsak čebelar 
se je veselil, da mu bodo čebele dobro prezimile, a že v drugi polovici 
decem bra je nastopilo pravo zimsko vreme, ki se je potegnilo še v ja 
nuar. Dne 15. jan u arja  je bilo spet topleje. Kmalu potem pa je čez noč 
pritisn il tak  mraz, da se čebele niti niso utegnile stisniti v zimsko gručo. 
Isto se je zgodilo v februarju .

D a je lega čebelnjaka v takšni zimi lahko usodna, je razumljivo. 
Čebele, ki prezim ujejo v sončnih čebelnjakih, izkoristijo vsak porast 
tem perature za izlet, čebele v senci pa se tedaj samo vznemirijo, a ne 
izlete. Potem takem  ni nič čudnega, če izbruhne griža. Izbruhnila bi, 
čeprav bi prezimovale družine na samem sladkorju.

20



Za prim erjavo naj opišem še prezim ovanje čebel v znani zimi 
1928/29. T ak ra t sem čebelaril v D ravski dolini ob vznožju Pohorja in 
Kozjaka, pri Št. O žbaltu. Zima je tra ja la  polne štiri mesce. Začela se je 
zadnje dni novembra. Dne 8. decembra je D rava čez noč zam rznila od 
Fale pa vse navzdol do D ravograda. Po Novem letu se je m raz še po
ostril. Tudi snega je bilo vsak dan več. Sleherni prom et po cesti in po 
železnici je bil ustavljen. Vsak teden sem šel enkrat k svojemu čebel
njaku, ki je bil na debelo obdan s snegom. Prisluškoval sem ob panjih , 
a je bilo vedno vse v redu. Čebele so lepo in zadovoljno šumele. Panje 
sem imel seveda na debelo obložene in dobro pokrite z otavo. Šele dne 
30. m arca je bil prvi izletni dan. Čebele so se vsule na prosto vse žive in 
zdrave. Stanovit»o m rzla zima jim  torej ni škodovala, medtem ko je 
lanska zima s spremenljivo tem peraturo napravila m arsikje nepoprav
ljivo škodo.

V Št. Ožbaltu so čebele v glavnem navezane na gozdno pašo, saj sta 
tam kaj sm reka in hoja tako rekoč doma. Le nekaj paše je na spomla
danski resi, na borovnici, na m alinah in gozdnih posekah. Tudi javor in 
lipa sta zastopana v gozdovih. K ljub temu, da sta kako leto smreka in 
hoja dobro medili, nisem imel n ikdar grižavih čebel. D a bi mi družina 
čez zimo um rla, sc mi še ni zgodilo, čeprav čebelarim že 30 let.

T R I J E  J U Bi

Kukor smo poročali že v  zadnji šte
vilki lanskega  Slovenskega čebelarja, so 
obhaja l i  trije člani čebelarskega  društva  
V elike  Lašče važne ob letn ice  svojega  če 
belarskega udejstvovanja. Jože Adamič in 
Anton D robnič čebelarita že petdeset let,
Franc Rozman pa  kar 60 let. D ruštvo se  
jih je  spomnilo s primerno prireditvijo  
ter jih obdarovalo s panji  in diplomami.
V spomin in vzpodbudo ostalim čebelar
jem  so se  jubilanti tudi fotografirali in 
sliko poslali uredništvu. Sliko pa je  pre
jelo  uredništvo prepozno, da bi jo  moglo  
objaviti ob izidu prvega poročila. Zato jo 
o b jav lja  danes, hkrati pa čestita vsem  
trem slav ljencem  k pomem bnemu ju b i
leju. Zeli jim, da bi pasli svo je  m uhe še 
dolgo vrsto let in da bi doživeli v tem  
času čim v eč  rekordnih medenih letin.

V. R.

I L A N T I

AD Attlf i«*/ ROZMANU
W> i*«»»»

tote wtw*
DROBNIČU
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M E D E N I  P R E R O K I  IN ŠE K A J
F .  C .

V ljubljanski čebelarski trgovini se skoraj vsak dan nehote in ne
dogovorjeno snidejo čebelarski jasnovidci, k i ti prerokujejo od mesca 
ap rila  pa tja  do mesca oktobra, katere čebelje paše vse se bodo, ali se 
morajo pojaviti med letom. Za taka  prerokovanja pridejo v poštev ne
pogrešljivi stoletni koledarji, k i stoodstotno zanesljivo določajo vreme in 
vse lunine spremembe z m rki vred, iz katerih  je po njihovem m nenju 
zelo lahko spoznati, kateri dan in uro bo začelo deževati in kdaj bo 
nastalo toplo sončno vreme. Na razne načine ti dokazujejo, k a j jih je 
privedlo do prepričanja, da bo leto ugodno za čebelarja. Tudi zgodnji 
razvoj čebel in pojav trotov je znak za dobi o čebelarsko letino, nadalje 
zgodnja vrnitev ptic selivk, n. pr. lastovk in drugih. Važno vlogo imajo 
p ri tem svetniki, med njim i prvenstveno sveti Medard.

Vsak čebelar, celo starejši, z zanim anjem  in užitkom  posluša taka 
prerokovanja, tem bolj pa še m lajši in neizkušeni novinec, ki vzame vse, 
k a r  poreče starejši čebelar, za resnico. Toda ti medeni preroki ne prero
kujejo  medene letine samo zato, da bi druge čebelarje spravili v zmoto. 
Ne, n ikakor ne! V letino, ki so si jo v svoji fantaziji ustvarili in ki je 
vedno visoko nad povprečjem  resnične čebelarske letine, tud i verujejo, 
seveda le tako dolgo, dokler se ne izkaže, da je odpovedala zadnja paša 
in da bo treba globoko seči v žep po denar za nabavo krmilnega 
sladkorja.

O nobeni čebelji paši pa ni toliko prerokovanj kakor o liojevi. To 
pač zato, ker bi bilo v prim eru m edenja hoje manj stroškov za prevoze 
in največ donosa. Pravijo, da po hudih zimah hoja posebno rada medi. 
Če se pojavi spomladi na poganjkih starejših  dreves pelodu podoben bel 
prah, tedaj smemo pričakovati, da se bo kar cedilo z nje. Baje je še več 
drugih  znakov za njeno medenje, ki pa  jih medeni preroki držijo za 
sebe in jih drugim  ne izdajo. Vsekakor pa  je potrebno, da pritisne sredi 
ju n ija  in ju lija  vročina in okoli svetega Jakoba bo medu kakor vode. 
T aka so ugibanja in prerokovanja hojevcev.

D rugi, k i prevažajo svoje čebele v Liko, pa  na jra je  govore o žepkovi 
paši. N jih edina želja je, da bi bilo spomladi v Liki čim več dežja. 
K asneje v m aju, jun iju  in ju liju  mora seveda vsaj še dvakrat pošteno 
deževati, v avgustu, ko se paša na žepku začne, pa  mora biti lepo in 
toplo vreme. Če so ti pogoji izpolnjeni, potem žepek ne more odpove
dati. Im a pa skoraj vsak žepkovec tam kaj v Liki kakšnega znanca, k i
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ga sproti pismeno obvešča o vrem enskih razm erah in o razvoju žepka. 
D rug drugem u kažejo pisma, ki so jih  prejeli iz Like.

In tako gre čas naprej, z njim  pa se odmika upanje na medenje 
hoje in žepka. Tudi letos so šla upan ja  po vodi. Vse je tako lepo kazalo, 
toda medenja k ljub temu ni bilo. Za prerokovanja se nista zmenila ne 
hoja ne žepek. Zopet je  čebelar k ljub  svojim izkušnjam  doživel veliko 
razočaranje. Vsa prerokovanja so se izkazala za ničeva. Čebelarje so 
pustili na cedilu stoletni koledarji in lunine spremembe ter vsi svetniki 
z Medardom vred. Vreme je šlo po svoje, prerokovanje medenih p re
rokov pa po svoje.

Res, da smo imeli pri nas v Sloveniji zelo slabo vreme, vendar je 
bilo vmes več prim ernih dni, da bi čebele lahko brale na hoji. Tu pa tam  
je  sicer hoja le toliko medila, da so jo čebele obletavale in da je bilo 
listje pod njo pokapano, vendar pravega donosa ni bilo. Tehtnica, ki je 
edino zanesljivo sredstvo za dokaz medenja, se skoraj ni ganila. Čebe
la rji so nestrpno pričakovali večjega medenja, toda njihovo upanje se 
ni izpolnilo.

Isto je bilo z žepkom v Liki. Vse je tako kazalo, da bo ta  medo- 
nosnica po nekaj letih spet izpričala, kaj zmore. D ežja je bilo dovolj, 
rastlina je bila bujno razvita, cvetja je bilo na njej na pretek, vreme 
v avgustu je bilo ugodno, bilo je torej vse, k a r je po m nenju čebelarjev 
potrebno za medenje, vendar ni dal žepek ničesar od sebe. Čebelarji so 
celo pripovedovali, da so se pojavili v cvetnih čašah žepka m ajhni črvi, 
ki so požrli pestiče in prašnike. Konec koncev je bilo tako, da so morali 
letos tudi žepkovci poseči globoko v žepe, če so hoteli čebelam preskr
beti zadostno zimsko zalogo.

Nehote se p ri tem sprašujemo, kaj je bilo krivo, da k ljub  povoljnim 
pogojem, v kolikor jih  seveda poznamo, nista medila ne hoja ne žepek. 
Na to vprašanje lahko odgovorimo samo z dvema besedama: »Ne vemo!« 
N ajbrž ne vedo tega niti v drugih državah, k jer je čebelarstvo bolj 
razvito kakor pa  pri nas. N ajbrž bo treba še veliko znanstvenega dela, 
preden si bomo na jasnem, zakaj neka rastlina ali drevo včasih medi, a 
drugič ne, čeprav so okoliščine, ki naj bi odločale o medenju, dokaj 
podobne.

Ker je pretek la čebelarska letina skoraj po vsej Sloveniji tako 
klavrno končala, lahko rečemo, da smo doživeli čebelarji katastrofo, 
kakršne že dolgo ne pomnimo. Za omiljenje te katastrofe je  bilo po
trebnih 26 vagonov sladkorja. Dolžni smo, da naši oblasti izrečemo 
iskreno zahvalo, ker nam  je preskrbela ta  sladkor po nižji ceni. Ni malo 
26 vagonov sladkorja, k i so ga čebelarji porabili za svoje čebele, da
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bodo pri zadostn i hrani prezim ile. N aše čebele se bodo drugo leto izk a
zale h v a ležn e  za vse, kar sm o zan je dobrega storili. O praševa le bodo  
sadno drevje, da bo b o lje  obrodilo in da ga bo čim  v eč  za izvoz. Tudi 
sem enogojne rastline, ki so potrebne našem u k m etijstvu , bodo deležne  
n jihovega b lagoslova . O dkar obstoji naša čebelarska organizacija , 
m enda še niso bili čebelarji tako prizadeti. Zato apeliram  na vse  od lo
ču joče kroge, da naj letos ne iščejo  pri čebelarjih  davka  od dohodka, 
ker dohodkov n iso im eli. V eliko od njih  se je moralo zadolžiti, da so si 
lahk o  n ab av ili krm iln i sladkor. Saj je dala  N arodna b ank a  na prošnjo  
naše Zveze za nabavo k rm ilnega sladkorja 2.000.000 d in  kredita.

Ob tej p rilik i bi bilo potrebno še nekaj om eniti. Č ebelarji so dobili, 
k akor sem  že prej povedal, od naše lju d sk e ob lasti zadostno količ in o  
sladkorja po zn ižan i ceni za krm ljenje čebel. T a sladkor je bil denatu- 
riran z žaganjem . Sedaj pa  naj si vsak . kdor bo to čita l, p red stav lja  
listi kup  žaganja, k i je  prej, preden  je bil prim ešan sladkorju , ležal 
nek je tam  na žagi v  k ak i lopi, kam or so im ele  dostop razne živa li, na 
prim er m iši, podgane, psi in druge. Tudi č lovek  je  hodil po njem  z um a
zanim i in b la tn im i čev lji, m orda celo  p lju v a l po njem  itd. Kaj pravite, 
ali je tako žaganje prim erno za denaturiranje sladkorja, ki ga mi čeb e
larji pokladam o čebelam ? A li je tak o  denaturiranje v  sk ladu  s h ig ien 
skim i predpisi?  V edeti m oram o, da čebele, ki so 26 vagon ov sladkorja  
pred ela le  v m ed, gotovo ne bodo tega m edu do zad n je ce lice  porabile  
zase in da lahk o pride drugo leto nekaj tega m edu na trg za  ljudsko  
prehrano. Med je bil celo lahko okužen s k licam i k ake n a lez ljiv e  bolezn i, 
če je  bil na žagi, na k ateri je b ilo n abavljeno  žagan je za  denaturiranje  
sladkorja, zaposlen  k ak  bolehen  delavec. T ud i po tej poti se torej lahko  
n a lez ljiv a  b olezen  prenese na druge ljudi.

Večina držav daje čebelarjem  za krm ljenje čebel čist sladkor. P ravi 
čebelar ne bo tega sladkorja n ikda r porabil zase, am pak ga bo prav  
tako dal čebelam, kakor če bi bil denaturiran .

Pri nas smo po osvoboditvi zelo napredovali, k a r nam  priznavajo 
celo v inozemstvu. Zato se mi ne zdi prav, da ravno tukaj še vedno ho
dimo po stopinjah stare Jugoslavije. N aša ljudska oblast bi m orala nam  
čebelarjem  zaupati, kakor zaupam o mi njej.

K slikam na naslednji strani

Še n ek aj prizorov  /. m ednarodnega čeb elarsk ega  kongresa in razstave na D a n 
skem : 1. Z načilna d an sk a  p ok rajin a  z m linom  na veter. — 2. U d eležen ci kongresa  
v n ekem  parku v K openhagnu. — 3. N a iz letu . — 4. O gled  večjega  čeb elarstva . — 
5. Stari tip i pan jev . — 6. P o izk u sn i punj v znanstvenem  zavodu. — 7. S vojevrsten  
hram ček s p lem en iln ik i. — 8. Isti hram ček odprt.
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N A  O B I S K U  P R I  A N G L E Š K I H  Č E B E L A R J I H
E D I  S E N E G A Č N I K

Letošnje počitnice sem bil gost Britanske radijske družbe, ki me je  
povabila v London na poseben tečaj za učitelje angleškega jezika. To ugodno 
priliko sem izkoristil tudi za to, da sem si kot navdušen čebelar ogledal 
angleška čebelarstva in videl marsikaj, kar bo naše slovenske čebelarje prav 
gotovo zanimalo.

Kjerkoli sem bil, povsod so me sprejeli zelo prijazno in prav nič manj 
gostoljubno kot mi Slovenci tiste Angleže, ki so nas obiskali. Našo Jugosla
vijo poznajo prav dobro, zlasti pa Slovenijo, in vsi navdušeno govore o 
lepot ali naše domovine, o gostoljubnih ljudeh, čebelarji pa prav dobro vedo 
za našo sivo kranjsko čebelo, ki slovi po vsem svetu kot ena najboljših. Našo 
ožjo m širšo domovino so spoznali tudi po opisu urednika znanega angle
škega čebelarskega lista British Bee Jouriial-a Cecila Tonsley-a, ki je  bil 
letos tri tedne v naši državi in je  junija obiskal Ljubljano. Na dolgo in 
široko je  opisal Angležem vse, kar je videl pri nas, in se posebno pohvalno 
izrazil o našem slovenskem čebelarstvu.

Omenil sem, da Angleži dobro poznajo našo sivko. O čitajo ji le eno 
napako: preveliko rojivost. Na žalost pa so sami že v prejšnjih desetletjih  
izbrali iialijansko čebelo za svoje čebelje pleme. Tu na angleških otokih  
se je  ta čebela nekako aklimatizirala in postala domača, čeprav je  angleška 
klima kaj malo primerna za italijansko južnjaško pleme. Nekateri angleški 
čebelarji so pred prvo svetovno vojno* in tudi še po njej uvozili iz  naše 
Gorenjske, predvsem pa od Jana Strgarja iz Bitenj pri Bohinju, nič koliko 
matic in tako italijansko čebelo križali z našo. Pravijo, da je sedaj njihova 
nova.križana pasma jako dobra. Kako bi gledali čebelarji, ki jim je  pri 
srcu čista sivka, te rumene angleške čebele! Če bi jih  opazovali na bradi, bi 
mislili, da so v panju sami sršeni ali ose, tako' rumene so. In kako so boje
vite! N ikjer no vidiš čebelarja brez pajčolana in rokavic. Sam sem se hotel 
pobahati s svojim kranjskim pogumom, pa sem jo  pošteno skupil. Čebe
larjem sem povedal, kako delamo pri čebelah mi, in omenil sem jim čebelarja 
Jožeta iz Trnovega, ki je pri njih vselej brez srajce, kadar mu je poleti 
prevroče. Povedal sem jim tudi, kaj bi naši čebelarji napravili s tako živo 
barvanimi čebelami in kako gledamo mi na italijansko čebelo. Močno so pri
sluhnili in kar vsi od kraja, so se zanimali, kako bi mogli priti do naših matic.

Posebne izkušnje z našimi maticami imajo na veliki čebelarski farmi v 
Buckfastu v Devonu v južni Angliji. Tu im ajo očetje benediktinci okrog 
800 panjev, vodi pa farmo znani čebelarski strokovnjak Adam Kehrle, ki je 
na svojih študijskih potovanjih obiskal že dobršen del sveta. Leta 1952 je  bil 
tudi pri nas in raziskoval naše čebelje pleme. Letos bi nas bil moral zopet 
obiskati, pa se je  zadržal predolgo v Turčiji in na Kavkazu. Pri nas ga sedaj 
izredno zanimajo čebele v Bosni, Črni gori in Hercegovini. Že leta 1952 me 
je  povabil, naj pridem v Buckfast, če me zanese kdaj pot v  Anglijo. Letos 
sem to storil, saj sem srčno želel, da bi si ogledal njihovo čebelarstvo, slišal 
o njihovih izkušnjah in se pozanimal tudi za uspehe, ki jih  morajo imeti, če 
posvečajo toliko truda in denarja izboljšanju čebeljih plemen. Skoro nisem 
mogel verjeti, kar sem videl: moderno urejeni prostori, bolje rečeno, dvorane
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za točenje oz. stiskanje medu, točila in aparati za odkrivanje celic — vse 
na električen pogon, ogromni vpčtonski rezervoarji za shranjevanje medu, 
neverjetne aparature za avtomatično polnjenje kozarcev in lončkov. Sloven
ski čebelarji so pred leti že videli fotografije v našem listu. Res je  najzani
mivejša, naravnost ogromna hidravlična stiskalnica za resjev med, težka 
več ton.

Mojo posebno pozornost so vzbudila velika točila in pa aparati za odkri
vanje polnih satov. Točila so na 36 satov, pogon je  seveda električen. Aparati 
za odkrivanje so sila zanimivi. Podobni so večjemu podolgovatemu zaboju,

Levo: Esparzetno pasišče v Barnhum u — Suffolk. L etošnja čebelarska letin a  je  b ila  
tudi v A n gliji izredno slaba. Zelo sem  se začudil, ko sem  v idel take snte in  hidi 
čeb elar  Mont B lanc-Sm ith ni m ogel sk riti zadovoljstva. — D esno: Č ebelarji z dru
žinam i na n ed eljsk em  izletu  v D urw ielm  — Suffolk . V ozadju  cvetoča jesen sk a  resa, 

ki je  m arsik je na A ngleškem  glavna paša

ki stoji pokonci. V notranjosti so razdeljeni na več oddelkov, ki jih preple
tajo bakrene cevi, skozi katere prihaja para. Zgoraj ima ta aparat velik votel 
nož, ki ga prav tako greje para, premika pa poseben motorček. Tako se 
precej segret nož premika po dolžini sem in tja, čebelar pa dobesedno 
posname sat s tem, da ga povleče po njem. Seveda je  sat odkrit v hipu. Zato 
jih  lahko odkrijejo več sto v nekaj urah. Pokrovci padajo v notranjost apa
rata, kjer se med zaradi toplote loči od njih. Ko se jih  dovolj nabere, spusite 
nanje vročo vodo oz. paro in pri posebni cevi že teče skuhan in prečiščen 
vosek v nastavljene posode, pri drugi pa med. Ti aparati so precej kompli
cirani in dragi. D obili so jih  iz Ameriko in jih  imajo le  večja čebelarstva. 
Povedal sem jim, da mi Slovenci takih aparatov ne poznamo in da bomo naj
brž še naprej čebelarili brez njih, saj se prav radi potrudimo, dii odkrivamo 
kar z vilicami ali noži, samo da je  le  kaj!
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Tako jo seveda vse delo pri točenju mehanizirano in z lahkoto iztočijo 
več sto panjev na dan. Čebelarji pripeljejo namreč nastavke, t. j. medišča, 
kar domov in točijo doma, nikdar pa ne na pasišču. Takih velikih trčalnic 
pa bi naši čebelarji prevaževalci ne mogli jemati s seboj, ker so pretežke in 
preobširne, čeprav so vse napravljene tudi za ročni pogon.

Glavna paša je  pri njih jesenska resa, ki ima pa to slabo lastnost, da 
se ne da točiti, torej prav tako ko naša liška. Zato ta med kar stiskajo. 
Stiskalnica se avtomatično razgreje do določene toplote. Med je zato lepo 
tekoč. Električne črpalke ga pošiljajo v rezervoarje v prvo nadstropje, 
stisnjeno satovje pa pada v posebne odprtine, kjer se v vreli vodi shuha. 
Iz posebne cevi prihaja potem čisti vosek v prlipravljene posode. Satnic ne 
izdelujejo sami. Vosek prodajajo v Kanado in za del izkupička dobe od tam 
že zažičeno satnice. Lepo je  pogledati precej veliko skladišče za satnice, 
ki so vse varno spravljene v posebnih škatlah, vsaka pa je skrbno zavita v 
poseben prozoren papir. Vedeti je  treba, da so Angleži velik i potrošniki 
medu in najbolj cenijo resjev med. Zato čebelarji niso nikdar v zadregi 
glede prodaje svojega pridelka, ki im a veliko ceno, saj sta ceni sladkorja 
in medu v razmerju 1 : 7. Najbolj cenijo med iz Buckfasta. Tu imajo ogromno 
naročil — pa na žalost že 3 leta skoraj nobenega medu. Tudi Angleže tepejo  
kar zapored slabe letine. Letošnja je  bila najslabša od vseli. Na tej farmi 
so porabili samo letos do septembra čez 20 ton sladkorja, da so obdržali vsi' 
čebele pri življenju. Letos so jim  čebele na resi precej nabrale, a vseeno sem 
opazil v dokaj velikem bazenu 10 ton sladkorne raztopine.

Sedaj pa še o uspehih na tej farmi. Oti 800 panjev je približno 400 name
njenih vzreji. Ostale prevažajo na različne paše. V zadnjih 35 letih so dobili 
povprečno po 65 funtov na panj (funt je 453 gramov, približno pol kilo
grama), torej po 30 kg na panj; letos so dobili le po 5 kg. Gotovo je t roba 
uspehe pripisati dejstvu, da kakih 30 km okrog ni nobenih drugih čebel. Na 
takem področju seveda tudi plem enilne postaje lahko zanesljivo delujejo.

Ze prve dni septembra so začeli z jesenskim  krmljenjem, ker vedo, da 
je  treba opraviti to delo zgodaj. Seveda im ajo za prevoz čebel in sploh za 
obisk različnih pasišč in plemenilnih postaj več avtomobilov. Zelo cenijo  
poltovorne avtomobile, brez katerega skoro ni noben večji čebelar. Še in šo 
bi lahko govoril o  tem. Mene so zanimale še druge stvari, predvsem vzreja  
matic. Marsikaj so mi povedali in sicer odkritosrčno in niso ničesar skrivali. 
Nekateri njihovi čebelarji so mi namreč dejali, da imajo svojo skrivnosti 
pri vzreji in  da teli no izdajo nikomur. Kmalu sem videl, da mi Slovenci 
pri vzreji ne zaostajamo za njimi. Vzrejne metode so iste kot pri nas, res 
pa je, da im ajo mnogo več priprav. Čudil sem se veliki valilnici za matice, 
kjer lahko vale kar 2.000 matic naenkrat. Plem enilne postaje, ki sem jih 
obiskal, »o vzorno urejene. Našim čebelarjem jih bom še posebej opisal. 
Izkušnje, ki jih im ajo v Buckfastu, so sila zanimive. Zlasti so lepi uspehi, 
ki so jih dosegli pri križanju različnih čebeljih plemen. Spet moramo pove
dati nekaj v čast naši kranjski sivki. N ajboljše križano pleme so dobili pri 
sparjenju italijanske matice s kranjskim trotom! Panji s  takimi maticami 
so bili vsi polni resjevega medu. Pokazali so mi tudi panje z našimi mati
cami. Vsi nastavki so bili do kraja prazni in ni čuda, da mi je sprem ljevalec 
dejal: »Vidite, take so pa vaše sivke!« Začudil sem se in obsodil tiste naše
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vzreji'valce, ki so poslali semkaj nekvalitetni) blago. Kadar gre za naš sloves 
in uglecl, mora ilati čebelar najboljše, kar ima. Priznati moram, ila sem 
obogatel za marsikako izkušnjo, ki mi bo prišla prav doma. Sicer pa smo 
Slovenci kar dobri vzrejevalei. Človek si le  želi, da bi spet obnovili naše ple
menitilo postaje in skrbeli zanje tako ko prva leta po osvoboditvi!

Obiskal sem tudi druge čebelarje. Prevladujejo večji čebelarji, ki imajo 
100. 200 ali več panjev ameriškega sistema. Ti so poklicni čebelarji. Srečal 
sem se tudi s takimi, ki jih imajo manj. To so delavci in nameščenci, ki prav

Č eb ele  na paši v E ssexu . A ngleži poznajo le dadantovce z nastavki. N a nobenem  
pasišču  ne najdem o več kot 40—50 čeb e ljih  družin. Posnem ajm o jih .

tako visijo  ob svojih ljubljenkah kot mi Slovenci. Kar vsi od kraja so tožili 
nad letošnjo izredno slabo letino. Že obe prejšnji sta bili slabi, letošnja pa 
je  bila naravnost katastrofalna. Toda nihče ne obupuje. Vsi so prepričani, da 
pridejo boljši časi. Torej žive tudi oni od upanja kot mi.

Pašno razmere tu visoko na severu niso tako neugodne, kot bi kdo mislil. 
Zlasti v južnem delu, v Essexu in okoliških okrajih so ogromne cvetlične 
farme in bujni travniki, kjer imajo čebele sijajno pašo na različnih deteljah, 
posebno na beli. Ne manjka repice, gorušice in facelije. V nekaterih krajin  
je  glavna paša jesenska resa (Calluna vulgaris), ki daje največ medu. rudi 
po več nastavkov hkrati napolnijo čebele. Zanimivo je, da ta resa pri nas 
v Sloveniji le redkokdaj medi, tu pa izvrstno, prav tako kot v Liki. 1 udi 
lipovih nasadov je  nič koliko, a letos je  vse odpovedalo. Nihče bi ne verjel, 
a je le res, kar.sem  videl: letos so dobro odrezali le  londonski čebelarji, ki 
so sredi velemesta točili lipovca. 1 udi sicer so bili panji v centru(!) tega 
največjega mesta na svetu tako težki, da jih nisem mogel dvigniti.

(D alje prihodnjič)
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S T A R I  Z A P I S I  O Č E B E L A H  I N Č E B E L A R S T V U
(K ulturnozgodovinski in jez ik ovn i drobiž)

J O Z K  S T A B E J

VI

V zgoščenem pregledu tujejezičnih, a v  prejšnjih poglavjih še ne upošte
vanih zapisov o slovenskem čebelarstvu v drugi polovici 18. in v začetku 
19. stoletja, bodi da so jih pisali domačini, bodi tujci, opomnim najprej na 
hrvaško delo Josipa Stipana Reljkoviča (1754—1801),110 čeprav ne omenja 
nikjer niti z besedico karkoli slovenskega. ,Kučnik‘ je za svojo dobo zelo dober 
narodnogospodarski koledar vsakomesečnih poljedelskih in domačih opravil 
za Slavonca, napisan v hrvaškem narodnem desetercu. Mikavno je, da je rabil 
Reljkovicu za ogredje in za nekako tretjino vsebine Kučnika isti vir kakor 
verjetno našemu Brezniku okrog 9 let prej za Vezhno Pratiko, t. j. Moric 
Knauerjev Hauskalender, Augsburg 1776. Pri obravnavanju opravil za posa
mezni mesec, izvzemši mali srpan in vinotok, je napisal Reljkovič navadno na 
kraju vsakratnega IV. poglavja ,Shto le  oko Marve, i Xivadi cfini*120 pouk o 
reji čebel, ki ga je v knjigi skupaj dobrih dvajset strani. Ker Reljkovič po
novno poudarja na več krajih, da je vzel razne nauke v  svojem delu iz drugih 
knjig in ker je njegov pouk o čebelarstvu, poleg nekih prav zastarelih na
zorov, večkrat dokaj skladen z Janševo Abhandlung vom Schwärmen der 
Bienen, je že dr. Stjepan Tropsch121 pravilno sklepal, da je moglo biti tudi 
Janševo delo vir za Reljkovičev pouk o  čebelarstvu. Spričo tega, da ta pri
mer v slovenskem čebelarstvu do zdaj še ni bil znan in ga ni nihče nadrobneje 
obravnaval, sem nanj opomnil. Zadevo bo treba še preiskati in pretehtati, pri 
čemer bo tudi poučna primerjava med tedanjimi slovenskimi in slavonskimi 
izrazi v čebelarstvu, n. pr. ogernesh Pcfele, Kosh, Stubnnj, Kosilnica (izrazi za 
panj), Izlitanje iliii Rojenje Pcfelah, Roj, Podrizivanje, Maticsnjak, Kralj itd.

Med nemškimi znanstveniki in pisci potopisov — slovstvena zvrst poto
pisa je bila tedaj na splošno posebno v  modi — ki so pisali o kakem slovan
skem ali drugem narodu, je bil redek, ki bi ne bil poročal pri tem tudi o reji 
čebel. Taki najbolj znani pisatelji so bili Johann Georg in Samuel Gottlieb 
Gmelin, Gerard Friedrich Müller, Peter Simon Pallas in več drugih, ki jih 
bom še imenoval. Izšlo pa je tedaj tudi več samostojnih del o čebelarstvu, ki 
so poročala vsaj o Janšu in njegovem delu, o čemer pa ni zapisal niti besede 
Johann Georg Krünitz (1728—1796), ki je izdal v okviru Oekonomisch- 
technologische Encyclopädie 1. 1774—1775 obširno delo Das W esentlichste 
der Bienen Geschichte und Bienen =  Zucht (druga izdaja je izšla leta 1783 
v Potsdamu). Obravnava je zlasti bogata slovstvenih virov, tudi starih, ki so 
pisali o čebelah in čebelarstvu v raznih jezikih, poseben seznam pa je še pod 
Verzeichniß der vornehmsten Schriften von der Bienenzucht überhaupt na 
str. 378—388 (v drugi izdaji).

1,9 Josip Stipan R elkovich , K u c h n ik .. .  U  O siku, 1796. (K uchnik =  kučnik, h išn i
gospodar, oeconom us, H ausw irt.)

120 Što se  ok o  m arve i živadi čin i =  Knj se  pri goved i in živad i dela.
U1 R a d  JAZU. K n j ig a  145. U  Z a g reb u  1901, str. 1—29.
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Kot resen znanstvenik je pisal v tej dobi med prvimi na kratko o pra
davnem slovanskem čebelarstvu Karel Gottlob Anton (1751—1818),122 pravnik 
in zgodovinar v mestu Görlitz, čigar spodaj navedeno delo je bilo Linhartu 
velik pobudnik in hkrati večkratni vir za pisanje zgodovine Kranjske. Ko je 
Linhart svetoval v pismu dne 18. avgusta 1784 Martinu Kuraltu naj bere le-to 
Antonovo delce, je pristavil: »Ich werde ihn nachahmen.«123

Kakor Anton je opisal tudi Anton Tomaž Linhart (1756—1794)124 čebe
larstvo pri starih Slovanih v Kranjski predvsem z jezikovnimi izrazi, kakor 
so Mqd, buzhqla, roj, ofek, pan  in jih primerjal z istimi ali enakimi izrazi v 
drugih slovanskih jezikih; za ruski ulei in poljski ul je pripomnil, da se v 
kranjščini imenuje ulj zdaj pan, pač pa da najdemo ul še v besedi volnnk, 
ein Bienenhaus. Na kraju poročila o čebelarstvu je Linhart pripomnil, da je
na Kranjskem čebelarstvo še izredno trdno in da je bil še pred nekaj leti 
očitni učitelj čebelarstva na Dunaju preprost kmet iz Kranjske, ki ni imel 
drugega znanja ko tisto, ki ga ima domače ljudstvo; pod črto pa je navedel 
Linhart nekaj mikavnih podatkov o Antonu Janšu.

Bolj določno je poročal o čebelarstvu v  slovenskih deželah profesor Be
nedikt Franz Hermann (1755—1815)125 v potopisnih pismih dne 28. junija 1780 
iz Ljubljane, dne 6.—10. julija iz Trsta itd. Zapisal je, da je na Kranjskem 
v vseh treh okrajih (Dolenjski, Gorenjski, Notranjski) čebelarstvo zelo važno, 
prav posebno pa še na Gorenjskem. Čebelarstvo da je pospeševal zlasti Janez 
Nepomuk pl. Edling (1751—1793), ki je dal razdeliti med ljudi najboljše na
pisane knjige o čebelarstvu, dal napraviti p o s e b e n  čebelnjak, kjer so se 
šolali čebelarji in si prizadeval na vse mogoče načine, da bi bilo Kranjski tako 
donosno čebelarstvo čim popolnejše. Trde, poroča Hermann, da izvira tako 
znamenito čebelarstvo iz obilnega pridelovanja ajde, ki je čebelam najbolj 
priljubljena hrana.120

V zgodovini slovenskega čebelarstva nisem našel, da bi bil pobliže ob
ravnavan Edlingov primer pospeševanja čebelarstva na Kranjskem. Drugače 
je Edling v slovenskem slovstvu dobro znan razsvetljeni podpornik sloven
skega šolstva in slovenske tiskane besede; vladni poročevalec za šolstvo je bil 
od leta 1777, in sicer najprej v Ljubljani, potem pa v Gradcu in na Dunaju. 
Od okrog leta 1773—1782 je bil tudi upravitelj škofjeloških posestev brižin- 
skega škofa. Kako je bilo z Edlingovim čebelnjakom za čebelarsko šolo, še 
nisem mogel ugotoviti, mislim pa, da je mogla biti taka šola v Škofji Loki na 
kakem posestvu pod Edlingovo upravo. Zadeva je vsekakor vredna, da se

1JS E rste  L in ien  e in e s  V e r s u c h e s  ü b er  d er  A lte n  S la w e n  U r sp ru n g ,  S itten ,  G e 
b rä u ch e ,  M e in u n g e n  u n d  K en n tn is se .  L e ip z ig  1783, str. 109, 142. —  Č e  p oročata  tud i  
J. Chr. de  Jordan, D e  O r ig in ib u s  Slau ic i« ,  V ind. 1745, in  s la b o  pr e so d n i  G er k e n ,  
V e r su c h  d er  ä l te s te n  G esch .  d er  S la w e n ,  L e ip z ig  1771, k a j  o  č e b e la rs tv u ,  ne  v e m ,  
k er  d e l  n i s e m  dobil.

153 Jaz ga b o m  p o sn e m a l .  —  ZMS, XIV. zv. (1912), 63.
m  V e r su c h  e in e r  G e s c h ic h te  von  K rain  u n d  d er  ü b r ig e n  sü d l ich en  S la v e »  

O ester re ich s .  L aibach .  I. B and  1788. II. B a n d  1791. —  II. B and , str. 309, 327, 328.
1,5 B e is e n  d u rch  O e s ter re ich ,  S te y e r m a r k ,  K ärn ten ,  K rain, I ta l ien ,  T y r o l ,  S a lz 

b u rg  un d  B a iern ,  im  Ja h re  1780. E rste s-  dr it tes  B ä n d ch en .  W ie n  1781— 1783. — P o 
ročilo  o  tem  in p ro st  s lo v e n sk i  p r e v o d  j e  n a p isa l  J. W e s te r  v M lad ik i ,  XI. le tn ik  
(1930), str. 208 nsld.

“ • I I .B d n . ,  114.
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nadrobno dožeue. Kar pa sc tiče čebelarskih knjig, ki jili je razširjal Edling 
med ljudstvo, moreta biti pač predvsem Janševi Abhandlung in Vollständige 
Lehre, ki pa — kakor poroča Glavar — zaradi nemščine ljudem niso bogve 
kaj koristile.

() čebelarstvu na Štajerskem je napisal Hermann daljši odstavek,127 ven
dar, žal, le na splošno, tako da ne moremo razbrati, koliko gre tudi za čebe
larstvo v slovenski pokrajini. Pravi, da čebelarstvo na Štajerskem ne napre- 
p red uje, čeprav ima skoraj vsak kmet po nekoliko panjev. Da čebele ne 
napredujejo, je krivo ali podnebje, ali pa slabo oskrbovanje, kar se zdi 
Hermannu najbolj verjetno. Ker so pripuščene uboge živalce čisto samim sebi, 
nimajo pozimi kaj jesti in zato umrejo. Končno še pripomni, tla na Štajer
skem ne poznajo košnic, pač pa da imajo vsepovsod štirioglate, iz desk zbite 
priprave, ki jih imenujejo panje.

O čebelarstvu na Koroškem je zapisal Hermann sam samcat stavek, da 
je čebelarstvo tam sicer izdatnejše, ni pa nikako kupčijsko blago.128

"V knjigi Abriß der physikalischen Beschaffenheit der Oesterreichischen 
S ta a te n ... 1782, je orisal Hermann stanje čebelarstva v vsaki posamezni 
avstrijski pokrajini. V poglavju Innerösterreich je omenil na str. 68 in 69 v 
kratkih stavkih rejo čebel v deželi Štajerski, Koroški in Kranjski, rekoč <la je 
čebelarstvo razširjeno zelo malo na Štajerskem, bolj na Koroškem, najbolj pa 
na Gorenjskem. Kranjci trdijo, tako nadaljuje, da je vzrok njihove obilne 
čebelje reje pridelovanje ajde, ki je čebelam najljubša hrana. Glede na to se 
Hermann čudi, da ni čebelarstvo bolj razširjeno na Štajerskem in Koroškem, 
kjer se goji veliko ajde ter pristavlja, da utegnejo Kranjci imeti prav, ker je 
n. pr. tudi na Luneburškein najizdatnejše čebelarstvo tam, kjer goje veliko 
ajde. Kar se pa tiče slabega čebelarstva na Štajerskem, pripominja Hermann 
pod črto, bo le-to kmalu veljavnejše, ker je poklicala najbolj delavna štajer
ska Kmetijska družba leta 1780 kmečke fante iz vseh okrajev dežele v Gradec, 
da bi jih tam nameščeni učitelji čebelarstva naučili z načrtnim ravnanjem 
reje čebel, in ker je obljubila ista družba 12—24- dukatov nagrade vsakemu 
kmetu, ki bi v treh letih zredil največ panjev po naučenem načinu.

Julius Heinrich Gottlieb Schlegel (1772—1839), nemški zdravnik v Jeni, 
je v potopisni knjigi o Koroški: Reise durch einige Theile vom mittäglichen 
Deutschland und dem Venetianischen. Erfurt 1798, na str. 330—333 popisal 
f-voje potovanje po Koroški od konca junija do vključno novembra leta 1795, 
in kakor je imel odprte oči za marsikaj, česar tlrugi potniki niso opazili in 
zapisali, tako Schlegel tudi ni prezrl samosvojosti v reji čebel na Koroškem,
o kateri poroča (v prevodu) naslednje:

Čebelarstvo posebno v Zgornji Koroški ni neznatno. Ne nidi pa se tu ne 
košnic, ne bednjev, marveč poDsod podolgov&to-štirioglaie omarice, ki so na 
prednji končnici okrašene s spodbudnimi podobami. Letni pridelek medu ni 
nepomemben, zato ga uporabljajo tudi za varjenje medice. Ta pijača je 
precej in na splošno priljubljena, osa j pri pomanjkanju, dobrega piva in 
vina ni odveč.

(D a l je  p r ih o d n j ič )

127 I. Bda.,  125. — H e r m a n n o v o  po ro č ilo  j e  d o b esed n o  p r e p isa l  Phil .  L dw . H er
m ann  R ö d er  v III. delu  (U lm  1793) l l e i s e n  d u rch  das s ü d l ic h e  T e u tsc h la n d ,  str. 140.

12S I. B dn., 185.
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KAKŠ NA BO POMLAD 1955
D R .  V . M A N O H I N

Zaradi tehničnih težav izhajajo moje napovedi v »Čebelarju«: z veliko 
zamudo, tako je  bila 11. pr. zimska napoved izdelana konec oktobra, objav
ljena pa šele v začetku januarja. Da bi mogel za pomlad pravočasno na
kazati vremenske pogoje, sem že v začetku januarja pretehtal obstoječe 
znake. Pri tem je  treba poudariti, da je kakovost napovedi znatno nižja, če 
je  napoved izdelana prezgodaj, ker ne upošteva najnovejših podatkov.

Vremenske razmere spomladi sc po statističnih ugotovitvah precej pra
vilno ujem ajo z določenimi tipi zime. Tako j i . pr. sledijo hladnim zimam le 
nekoliko prehladne pomladi, toplim zimam pa tople pomladi. Posebno vrsto 
predstavljajo mešane zime, to so one zime, ki so v celoti mile, a je  vanje 
vključeno precej dolgo razdobje (20—25 dni) silnega mraza. Takim zimam 
sledi spomladi zelo hladno razdobje, ki pade bodisi na marec bodisi na april.

Ker pričakujemo tudi letos mešano zimo, moramo računati vsaj z enim 
zelo hladnim pomladanskim mescem. Dosedanje primerjave toplinskih 
razmer s podobnimi poteki temperatur v preteklosti kažejo, da bo ta hladni 
mesec a p r i l .  Ostala dva mesca pa bosta bolj ali manj topla. Sicer bodo po
drobnosti z večjo gotovostjo vidne šele v februarju.

Dokler ni minila zima, o padavinah skoraj ne moremo govoriti. Možno 
je nakazati le neke pogoje, in sicer: februarsko stanje se bo nadaljevalo še 
v prvi polovici pomladi. Če bo torej februar bogato založen s padavinami, 
bo padavin dovolj tudi v marcu in aprilu; suhemu februarju bi gotovo sle
dila suha prva polovica pomladi. Po dosedanjih znakih sodeč moremo pri
čakovati, da ne bodo padavine spomladi enakomerno porazdeljene, marveč 
da se bodo tu in tam pojavila razmeroma kratkotrajna (10— 14 dni dolga) 
razdobja močnih pada vi 11. vmes pa bodo dolga sušna razdobja.

POROČI LO ZA N O V E M B E R  IN D E C E M B E R

November: V prvi dekadi mesca novembra je padlo nekaj dežja, sicer 
pa so bili topli dnevi. Pihali so južni vetrovi, kar je omogočilo, da so čebele 
nekaj dni lahko izletavale. Konec druge in v začetku tretje dekade pa je 
temperatura občutno padla, na Primorskem do 0° C, v notranjosti Slovenije  
(Dražgoše, Rogatec, Šentlovrenc na Pohorju) pa celo pod —10nC. Ta hladni 
val je povzročil hude snežne meteže v Hrvatski, Bosni in Makedoniji, kakor 
tudi v sosednjih državah (Italiji in Avstriji). Celo na Siciliji so imeli sneg. 
Pri nas je  v tem času pihal močan sever ali vzhodnik in razen v nekaterih 
krajih vzhodne Slovenije snežnih padavin ni bilo. V drugi polovici tretje 
dekade pa se je  vreme zopet otoplilo; pihal je jug, vendar so bili dnevi 
deževni in megleni.
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Čebele so v mescu novembru normalno prezimovale. Opazovalec iz Šent- 
lovrenca na Pohorju sporoča, da so še v  novembru krmili. Tudi poraba hrane 
je bila normalna, le tam, kjer so čebelarji krmili v oktobru, je  bila poraba 
nekoliko večja.

December: Kot v novembru, tako je  bilo vreme tudi v decembru ugodno 
za čebele. Prve dni mesca je padal dež. Vendar se je  v naslednjih dneh 
vreme zboljšalo in otoplilo, tako da so se skoraj v vseh krajih Slovenije 
čebele prašile. Sledila je  ohladitev in zadnje dni prve dekade je  padal sneg 
povsod v Sloveniji, razen v Primorju. Sneg pa je v nižinskem svetu kmalu 
-skopnel, medtem ko se je v višjih legah obdržal nekoliko delj časa. V za
četku druge dekade so bili dnevi topli in deževni, nato pa se je  vreme zbolj
šalo in nekoliko celo ohladilo. Prve dni tretje dekade je  ponekod ( N o t o  

mesto, Ribnica na Pohorju) padal sneg, sicer pa je prevladovalo lepo, toda 
hladno vreme.

Prezimovanje čebel je  bilo v decembru normalno. Le poraba je bila ne
koliko previsoka zaradi mile zime, ki je omogočila čebelam precej izletnih 
dni, česar so bili čebelarji, ki so še v oktobru ali novembru krmili, zelo 
veseli.

Vsem opazovalcem se Zveza ob koncu leta 1954 za njihovo vestno in 
požrtvovalno delo prisrčno zahvaljuje in jim  želi srečno, medeno in uspehov 
polno novo leto 1955.

PRIJATELJU V SPOMIN

Lani sem prejel iz Lemonta, ZDA, naslednjo kratko, toda pretresljivo  
vest: Čebelar p. John Ferlin je 11. maja 1954 umrl. Ko je delal pri čebel
njaku, je izbruhnil ogenj. Med gašenjem se je  tako opekel, da je dobljenim  
opeklinam v starosti 84 let podlegel.

Pokojni John Ferlin je bil rojen leta 1870 v Zagradcu na Dolenjskem. 
Čebelar je  postal leta 1910, ko so si v  samostanu v Pazinu nabavili čebele. 
Prve panje dunajske mere je  kmalu zamenjal za AŽ-panjc, ki jih  je  sani 
izdelal po nabavljenem vzorcu.

Ko so leta 1918 te kraje zasedli Italijani, se je  s čebelami vred nastanil 
na Sveti gori pri Gorici. Bil je  tamkaj predstojnik od granat razdejanega 
samostana in cerkve. Cebelaril je  le z dvema panjema, ki pa sta kljub raz
kopanim pobočjem našla dovolj hrane. Ko so se Italijani zasidrali tudi tukaj 
in so samostan prevzeli italijanski frančiškani v svoje varstvo, je pokojni 
p. Ferlin ves žalosten pobegnil v Ljubljano. Ločitev od čebelic mu je bila 
zelo težka.

V Ljubljani je  kmalu dobil povabilo, naj pride v Ameriko (Lemont).
1 oda preden se jo  odločil za Ameriko, je  vprašal, če je  Lemont dober kraj
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za čebele. Prejel je  zadovoljiv odgovor, nakar je kupil od Strgarja dve 
matici ter z njima odrinil leta 1924 čez veliko lužo. Dne 24. septembra je  
zagledal kip »Svobode«, v New Yorku so ga sobratje nagovarjali, naj za 
nekaj dni ostane ter si ogleda velemesto. Ferlin pa je to odklonil nu ljubo  
svojim čebelicam, ki so komaj čakale, (la jih  reši pripora, saj so bile že 
petnajst dni na potovanju. Naslednji dan je  dospel v Lernont. Tam je  matici 
dodal družinama v amerikanskih panjih. Družinama pa se ni godilo najbolje, 
saj njun gospodar ni utegnil skrbeti zanji. Moral je z ostalimi tremi tovariši 
prijeti za lopate in krampe, tla l)i si zgradili zasilno leseno cerkev in samo-

P. John F e r l in  ipred p a n j i ,  ki jih j e  dal n a p ra v i t i  po sv o j i  zam is l i .  T r i j e  n a jb o l j š i  
p a n j i  im a jo  k a r  po  p e t  na k la d .  Iz p e t ih  ta k ih  m ed išč ,  ki so  c e lo  v e č j a  kot pri  

A Z -p anj ih ,  se  pa  le  n e k a j  iztoči.  Zal d a  j e  to tud i  v  A m e r ik i  red k o s t

stan. Sam se je  dostikrat čudil, kako so čebele takrat ostale pri življenju, 
saj so bile kar zapovrstjo hude zime. Šele kasneje se je mogel zavzeti zanji. 
Ves se jim je  posvetil in jili tako razmnožil, da je nazadnje čcbelaril s pet
desetimi panji. Iztočil je letno 2—3 tone medu. Poslednjih 15 let je čcbelaril 
v panjih lastnega sistema. Ta panj bi lahko- imenovali »amerikänizirani 
Žnideršič«. Tamkajšnji čebelarji so se zelo zanimali za njegov sistem, ki ima 
več prednosti pred amerikanskim.

Pokojni Ferlin je  bil čebelar z dušo in telesom. Vse delavnike je pre
živel pri čebelah. Pa tudi ob nedeljah si ga našel najlaže pri njih. Bile so 
mu največje razvedrilo in veselje. Svojih skušenj ni skrival. Bil je  vesel, 
ako je mogel komu pomagati. Skromnost je  dičila njegov značaj. Naj ti bo 
lahka tuja zemlja, dragi John Ferlin!

Evgen Brvar
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JANEZ KLEMENČIČ

Dne 9. aprila 1953 je zatisnil svoje trudne oči Janez 
Klemenčič. Luč sveta je  zagledal 27. decembra 1895 v 
lepi vasici Topole pod Sv. Mohorjem. Že v mladih letih, 
ko je bil še doma, je čebelaril skupaj s  svojim bratom. 
Kasneje se je priženil v sosednjo vas Zabrekve na večje 
posestvo. Razen kolarski obrti je  ostal tudi kot po
sestnik zvest svojim čebelam. Bil je  ves čas član čebe
larske družine Selca in naročnik Slovenskega čebelarja. 
S svojo silno voljo je premagoval dolgo časa hudo bo
lezen, ki je  kot posledica prestanih naporov v minuli 
vojni glodala na njegovem zdravju ter ga s 
vila v prerani grob.

Po njegovi smrti je prevzel čebele sin, ki ni nič manj skrben gospodar 
ni čebelar, kot je bil oče. Pokojnika bomo ohranili v lepem spominu.

Č ebelarska družina Selca

KRISTIJAN BOŽIC

Daleč naokrog znani mlinar Kristijan Božič je bil čebelar, ki resnično 
zasluži to ime. Čebele je negoval z veliko skrbnostjo in ljubeznijo. Od njih 
ni zahteval skoraj ničesar, dajal pa jim je, kar je mogel. Ko je  na koncu 
pašnih dni dognal, da so nabrale komaj za sebe, se ni nikdar jezil. Zanimivo 
ga je  bilo poslušati, kadar je pripovedoval, koliko jih je  moral preslišati od 
*voje žene, ko je  svoje skromne prihranke vlagal v čebelarstvo za kritje 
stroškov. Včasih pa ji je  le dokazal s polnim loncem medu, da je  tudi čebe
larstvo plodonosno. Mlajši čebelarji, ki smo se pri njem navdušili za čebele, 
smo mu hvaležni za vse lepe nauke in nasvete, s katerimi ni nikdar skoparil, 
če se je kdo obrnil nanj. Člani čebelarske družine Ajdovščina ga ne bodo 
zlepa pozabili. Naj mu bo lahka zemlja, v kateri počiva!

P avle  B recelj

KRISTIJAN KOŽMAN

letu 1953 je zgubila Čebelarska družina v Ajdov
ščini svojega dolgoletnega člana Kristijana ko/mana. 
Bil je dober posestnik, zgleden gospodar, ter vsestransko 
izobražen mož. Doživel je  71 let. Cebelariti je pričel že 
v rani mladosti. Takoj ko so se pojavili AŽ-panji, se jih  
ji- oprijel ter v njih čebelaril prav do smrti. Po drugi 
svetovni vojni jc  tudi on začel prevažati svoje muhe na 
razna pasišča ter tako postal na stara leta strasten pre- 
važevalec. Imel je večkrat pri tem prav lepe uspehe. 
Zapustil je brez pravega namestnika 24 čebeljih družin 
v dobro urejenem čebelnjaku. Blag mu spomin!

P av le  B recelj
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O D G O V O R I

K 8. vprašanju: P ojavost m atice. —
D ru g i odgovor: D a  postane m atica po
java  še le  tedaj, ko je  v panju  vsa zalega  
poležena, po m ojih izk u šn jah  ne drži 
vedno. C e l>i b ilo  tako, l)i tudi ne za le 
gala, dok ler n e l)i izg in ila  iz p anja za- 
lega.

K adar odstranju jem  izrojencem  mu- 
tičn ik e, pustim  vedno najlepšega . Ta 
m ora b iti pokrit in po m ožnosti k olikor  
to liko dozorel, pač zato, da pride dru
žina činuprej v norm alno stanje. V zad
njih  treh letih  sem  im el 7 prim erov, ko 
so m lade m atice za legale, čeprav je  b ilo  
v pan jih  še dosti p okrite zalege. K akšnih  
slab ih  p osled ic  pri teh m aticah nisem  
opazil. Sodim , da im ajo tudi čeb ele  be
sedo«, kdaj naj gre m lada m atica na 
praho in kdaj naj začne zalegati.

Jan

K 19. vprašanju: Z avarovanje: V 9— 10
štev ilk i S lovenskega  čeb elarja  sprašuje  
Jože Jakšič iz Ban je Loke, a li je  resnica, 
da izp lača  DOZ zavarovaln ino za vsak  
pogin čebel, četudi so prezim ile  na lio- 
jev em  m edu. Iz m ojega  prim era je  raz
vidno, da to n e drži.

P retek lo  zim o sem  im el v svojih  A 2- 
pan jih  večinom a sam hojev  med, vendar  
sem  vsak i družini dodal v novem bru še 
3 litre  sladkorne raztopine. Že v feb ru 
arju  pa sem  k ljub  tem u opazil, da so 
postale čeb e le  zaradi hud e in dolgo
tra jn e zim e grižave. N ato jih  je  v m arcu  
napadla še  nosem a. V eterinarsko-bakte- 
riološki zavod je  ugotovil 80-procentno  
okužbo. Zaradi tega se je  zn ižalo stan je  
v m ojem  čeb eln jak u  za 23 družin. D e 
loma so družine pom rle, delom a pa sem  
jih m oral združiti, ker ni b ilo  prav no
benega upanja v eč  za n jih  nad a ljn je  
u spevanje. N esrečo sem  p rijav il b liž 
njem u izvedencu  za čeb e lje  bolezn i ter 
zastopniku DOZ-a. Po treh m escih  mi je  
DOZ odgovoril, da je  prim oran m ojo  
od škodninsko zahtevo za poginu le čeb ele  
odklon iti zaradi katastrofalne zim e in

n ep rav iln e hrane. N ad alje  je  bilo re
čeno v dopisu, da imam v p anjih  staro  
sa tje  in v njem  vse  polno b o lezen sk ih  
trosov, ki so b ili vzrok, da je  prišlo  do 
izbruha nosem avosti. G lede na to izjavo  
in ob d o lž itev  DO Z-a poudarjam , da ni 
nihče m ojega  satovja  pregledal, ter  
trdim  ravno nasprotno, da je  vse sa to v je  
v m ojih  p an jih  m lado in čisto.

P av le  B recelj, A jdovščina

K 22. v p r a ša n ju :  Z akaj japons'ke s o f o r e  
n e  c v eto :  Č udite se, da pri vas v sa jen e  
jap on sk e sofore še  ne cvetijo , četud i 
im ajo n ek atere  že 3—4 m v prem eru . 
Sicer je  sofora sorodna a k a c iji, vend ar  
ne prične tako zgodaj cvesti in je z n jo  
ne sm ete prim erjati. T reba bo še nekaj 
let počakati!

Kadar pridete po opravk ih  v M aribor, 
si o g le jte  d vo je  sofor na L eninovem  trgu  
in strm eli boste, kako ča stitljiv i drevesi 
sta to. C e si jih  boste og led a li ju lija  ali 
avgusta, b oste  v id e li d revesi v (polnem  
cvetju , na cvetju  pa sila  ve lik o  čeb el. 
C elo odpadlo cvetje , s katerim i so tla 
posuta, ob letavajo . Žal, da cv e te  sofora  
(vsaj pri nas) vsako drugo leto. M enda 
jo cv e ten je  p reveč  izčrpa, a li pa rabi za 
razvoj cvetn ih  brstov celo  leto. Lani j e  
bil v cvetju  le  gornji del dreves, m edtem  
ko je  na n ižjih  vejah  cv eten je  izosta lo . 
Zaradi h ladnoče in dežja  je  cv e la  d a lje  
časa kot ob ičajno, š e  12. septem bra sem  
v id e l na n je j cvete. V C afovi u lic i, v 
b ližin i kolodvora, j e  drevored m lajših  
sofor z deb li v prem eru kakih 30 do 
30 centim etrov. T udi te niso lani tako  
bujno cv ete le  kakor leta  1952.

G lede zem lje  sofora ni izbirčna. To j e  
v id eti ravno v tej u lici. V L jutom eru in 
okolici je  prav gotovo dobra zem lja  in 
bodo sofore še  b o lje  u spevale. Ako je  
kak čebelar posadil to drevo na vrt, ni 
dobro pogodil. Sofore spadajo na pa- 
robke gozdov, na travnike, na pašn ik e  
ali na take prostore, ki so zaraščeni z 
nizk im  drevjem . Le tam se lahko razvi
jajo, ker p otreb u jejo  m nogo sonca. T a-
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kili p r o sto ro v  j e  na k m e t ih  d o v o l j .  T ud i  
za d r e v o r e d e  so p r im ern e .

V sekakor ne «m e biti žal n iti vam  niti 
drugim , ki ste  sofore sad ili, da ste to 
storili. D iili ste  vsem  čeb elarjem  dober  
vzgled , čeprav bi cv e tja  m orda ne do
čakali. T udi mi sm o h va ležn i tistim , ki 
so  pred  nam i d ela li za naš napredek. 
Tako drevo je  n ajlep ši spom enik, ki si 
ga lahko p ostavi kak čebelar.

P e t e r  M očn ik

VPR AŠA NJA

I. N eu m ljiva  propast k up ljen ih  m atic:
D a  bi si sv o je  čebelarstvo  izpopoln il in 
ured il kar n ajbolj vzorno, sem  7. sep 
tem bra 1954 naročil pri trgovskem  pod
je tju  »M cdeks« v L jub ljan i 6 m ladih  
m atic, k i naj bi b ile  vzrejen e na kaki 
naši p lem en iln i postaji. Km alu nato sem  
p reje l poštno p ošiljk o  iz D obrave pri 
V intgarju , a v n je j sam o 4 m atice, od 
katerih  je  bila ena v sladkornem  testu  
utonila. Med prestav ljan jem  teh m atic  
v m oje m atičn ice sem  opazil že po barvi, 
da niso m ogle b iti m lade. Ena od treh  
živili je  im ela  n ekoliko  izrab ljena  krila. 
V zrejeva lec in p ošilja te lj m atic je  k as
n e je  priznal, da niso b ile  vzrejen e  na 
p lem en iln i postaji, tem več v dom ačem  
čebeln jaku . Trdil pa je , da mi je  bil 
poslal le  »mladec m atice.

Pri z a d n je m  p r e g le d u  in z a z im lje n ju  
č e b e l  n ise m  o p a z i l  na  sat ih  niti naj  
m a n j š e  za le g e ,  m e d te m  ko  j e  j e  b i lo  v 
treh  p a n j ih  z n o v o n a b a v l je n im i  m a t i 
cam i i zred n o  v e l ik o ,  k r o g  z a le g e  pa  je  
bilo  v id e t i  sv e ž a  ja jčk a .  R a z u m lj iv o  je ,  
da s e m  se  ze lo  r a z v e se l i l  tega  in se  ce lo  
p o h v a l i l  pri sv o j ih  to v a r iš ih  č e b e la r j ih ,  
k a k š n e  d o b re  m a t ice  im am . P r ip o ro ča l  
sem  j im , naj m e  p o s n e m a jo .

O b koncu o k to b ra  in v  z a če tk u  n o 
v e m b r a  j e  b i lo  v r e m e  d o k a j  ugoduo.  V se  
d r u ž in e  so  p r idn o  iz le ta v a le  ter dona-  
ša le  še  o b n ožin o .  K ot o b ič a jn o  sem  tudi 
te d a j  o pa z o v a l  iz le t  č e b e l  in p r is lu š k o v a l  
n j ih o v e m u  p r i j e tn e m u  šu m e n ju .  L e  pri 
p a n j ih  z n o v o n o b a v l je n im i  m a t ica m i  se  
mi j-e zde lo ,  da č e b e le  s la b š e  l e te  in da 
n e  d o n a ša jo  o b n o ž in e .  V n a s le d n j ih  dneh  
sem  p o la g o m a  ugotov i l ,  da  v e d n o  m o č 
n e j e  in v o t lo d o n e č c  brne .  To mi ni dalo

m iru, d o k le r  se  n ise m  o d loč il  in p r e g le 
dal v s e  tri druž ine .

In tedaj  sem  d o ž iv e l  v e l ik o  razoča
ranje !  D r u ž in e  so b i le  s ic er  m o č n e  in s o  
im e le  m n o g o  m ed u ,  a p a h l ja n j e  s kr i l i  
in z a m o lk lo  š u m e n j e  m i j e  ra zo d ev a lo ,  
da so n ajb rž  b r e zm a t ičn e .  N a ta n č e n  p r e 
g led  mi j e  po k a za l ,  da se  n ise m  m otil .  
O b šla  m e  j e  i z red n a  o to ž n o s t  in n e v o l ja .  
Niti  v iso k a  c en a  i z g u b l je n ih  treh  m a t ic  
(a 650 din) m e  ni to l ik o  pop ari la ,  kot m e  
j e  v ž iv o  z a d e la  z a v es t ,  da  so d r u ž in e  
i zg u b l je n e .

P r o s im  to v a r iš e  č e b e la r s k e  s t r o k o v 
n ja k e ,  da m i p r i lo žn o s tn o  o d g o v o r e  v 

P o sv e to v a ln ic i«  S lo v e n s k e g a  č e b e la r ja ,  
za k a j  so te m a t ic e  p o g in i le .

S la v k o  Č ern ig o j .  Rog. S lat ina

.2. Stara in nova čebelarska šola. V
S lo v e n sk e m  č e b e la r j u  iz leta 1917 sem  
bral č la n e k  F i l ip a  P o d g o r n ik a  » Č ebe la  
v s ta r i  in n o v i  čeb e la rsk i  šoli«. Č la n e k  
j e  z e lo  z a n im iv  in p o u čen ,  pa ga v sem  
č e b e la r j e m  to p lo  pr iporočam . Po tem  
č la n k u  nuj bi b i l  u r e j e v a l e c  ž iv l j e n j a  v 
p a n j ih  m leček ,  ki ga i z lo č a jo  m la d ic e  v  
sv o j ih  go ltn ih  ž le za h  in s e  p r e ta k a  p o  
krvi v s e h  d r u ž in sk ih  č la n o v .  G la v n i  p o -  
b o rn ik  t e g a  n a z ira n ja  j e  bil  p r o te s ta n t 
sk i  ž u p n ik  F e r d in a n d  G er s t l in g  (I860 d o
1 ‘>25). n je g o v  p ro t iv n ik  p a  k a to l i šk i  ž u p 
n ik  Ivan D z ie r z o n  (1811— 1906).

P re b r a l  s e m  č la n e k  v e č k r a t  in ra z 
m iš l ja l  o  trd itv a h  e n e  in d r u g e  s t r u je .  
N is e m  se  m o g e l  p o v s e m  str in ja t i  z raz
lago  G er s tu n g a ,  v e n d a r  se  mi zdi n j e 
go v o  m n e n j e  v  m a r s iče m  pra v i ln o ,  č e 
pra v  sv o j ih  tr d i tev  ne m o re  d ok azat i .

V n asledn jih  letn ik ih  S lovenskega če 
belarja  nisem  n ik jer  zasled il k ake raz
prave o tej stvari, le  Fr. L akm ayer še v 
istem  letn ik u  (stran 80) ugovarja , da bi 
čeb ele  proti svoji v o lji leg le  ja jčeca  za
radi preob ilnega m lečka, ki ga n e m o
rejo  oddati žrkam.

A li  j e  d a n es  ta  b o j  m ed  o b e m a  šo 
la m a  d o k o n ča n ?  K atera  j e  zm a g a la ?  A l i  
j e  n a s ta lo  m e d  n j im a  »prem irje« ,  k er  ni 
m ogla  n o b e n a  pob iti  n a sp r o tn ik a  in d o 
kazati ,  d a  im a  o n a  iprav? A li  pa s e  j e  
m o g o č e  zd e lo  o b e m a  n e sp a m etn o  p r e p i 
rati  se  o tej pr irod  ni ta jnos t i?

A b r e z



Š e o nosem aku. V 11. in 12. štev ilk i na
šega  listu  smo brali dva članka o zdrav
ljen ju  nosem a vili čebel z nosem akom . 
P oskusi, ki so jih  napravili v N em čiji, 
so pokazali, da je  novo sredstvo uspešno  
zdravilo . V 1. letošnji š tev ilk i »Schw ei
zerische B ienenzeitung« pa berem o, du 
preizk ušajo  to zdruvilo tudi v zn an stve
nem zuvodu L iebefeld . V isti štev ilk i iz 
ja v lja  čebelar Zogg, da bi b il pravi b la 
goslov, če  bi se novo zdravilo  izkazalo  
za uspešno. »Suj vemo,« p iše d a lje , »du 
j e  nosem avost danes ena najh u jših  č e 
beljih  bolezn i. Pred njo nas je  svaril dr. 
M orgenthaler d esetle tja  in njegovo sv a 
rilo v e lja  še  danes. Leto 1955 nam bo 
pokazalo, da je  nosem avost p rek lican o  
težko o zd rav ljiva  bolezen . N a boj proti 
n je j naj se že danes pripravijo  čeb e
larska društva in posam ezni čebelarji- 
Potrebno je , da delam o vsi brez izjem e  
poskuse s tem zdravilom . Č eb elarji pri
čakujem o, da bo zavod L iebefeld  strogo, 
stvarno in znanstveno pretehtul novo  
sredstvo in nas obvestil o svojem  uspehu. 
Prav tako bo koristno, če bodo tudi po
sam ezn i čeb elarji kritično preizkušali 
nosem ak ter o svojih  dognanjih  o b v e 
stili pr isto jn e oblasti in čeb elarje . D o
kler ne dobim o kritičnoznanstvene sodbe 
o zan esljiv i učin kovitosti novega sred 
stvu, bom o počakuli. Suj vem o, da so se 
izkazala že m noga »zanesljiva, sredstva s 
po tem eljiti p reizkušnji kot neučinko
vita. Upajm o, da se to pri nosem aku ne 
bo zgodilo.«

A li j e  zožen je  žrel um estno? P re
teklo  p o le tje  sem  vsudil dve m anjši če 
belji družin ici v eksportn i panj. Punj je  
bil na sedem  satov. Ko sem  gu v sredini 
pregrad il, j e  im ela vsaka družin ica za 
li i sate prostoru. Č ebele, ki «o im ele  
mladi m atici, so se do jesen i lepo raz
m nožile. Ker pa je  ujdovu paša povsem  
odpovedala , sem  obem a družinicam a  
zožil žreli, tako da sta m ogli ven  le ena 
do dve čebeli. S tem  sem hotel prepre
čiti m orebitno ropanje.

N ekega sončnega dne sem  res opazil 
znake ropanja. Na čeln i strani ekspor- 
tovca sta  v ise la  dva grozda čebel. Spo
četk a  n isem  m ogel razum eti, zakaj bi 
b ile  čeb e le  zbrane zunaj, ko je  bila m i
nula noč izredno m rzla. Končno sem le  
dognal, du sta žreli zatrpani z m rtvicam i- 
H itro stopim  v čeb eln jak  in odprem  pri 
eksportoveu  vratca. Vam e je  bušilu  ne- 
uuvadna vročinu. Nu dnu panja je  ležalo  
za prst debelo  čebel. M atici sta b ili še  
živi in tudi nekaj čeb el je  še gom azelo  
po sa tju . H itro sem vse skupaj prenesel 
v panja , ki sem  jim a že prejšn ji dan  
odvzel stari m atici. Za to zam enjavo sta 
b ili družin ici že od vsega početka do
ločeni.

Z zelo  natančnim  opazovanjem  sem  
k asn eje ugotovil, da so se čeb ele  v ek s
portoveu zadu šile  zarudi tega, ker so 
roparice silile  v punj. m edtem  ko so se 
dom ačinke branile. Toda, ker je  bilo 
žrelo ipreozko, se je  zatrpalo. Tako j ti 
nastala v panju  p ek lenska vročina.

N ik o l i  ne  b o m  v eč  z o ž e v a l  žre la  tako,  
da bi m o g la  sa m o  po e n a  č e b e la  skozi ,  
k a k o r  p r ip o r o ča jo  n e k a te r i  pisci .  N a j 
m anj tri do štiri bodo  la h k o  š le  h k ra t i  
v panj ali iz pa n ja .

G osposvetsk i

T lak za čeb eln jak  lahko sam i napra
vim o iz lesen ega  betonu. Vzem im o 15 kg 
mavcu, 10 kg p resejan ega  žaganja in 2 kg 
rdeče zem lje  (barva, ki j e  v vodi top
ljiva). V se to dobro prem ešajm o in 
hkrati dodajm o še  3 kg vodnega stek la  
ali tudi več, dok ler ni beton tako m azav 
kakor malta.

P r e d e n  za čn em o  t la ko v a t i ,  m o ra m o  tla  
(zem ljo)  v č e b e ln j a k u  d ob ro  zravnati ,  
utrditi  in na  č is to  pom est i .  L e sn e g a  b e 
tona  n a n es em o  na t la  2 cm  na d ebe lo ,  
po v rš in o  pa zg la d im o  z z id a rsk o  o m e ta č o  
pruv tako  k o t  n a v a d e n  beton .  Sušit i  se  
m ora n a jm a n j  dva  dni. T la k  j e  topel  in 
ne p re p u šča  vode.

V irant



Opraševanje črne detelje. Vemo, da 
čeb ele  le težko opražijo črno deteljo , ker  
so n jen e  cvetn e  čaše predolge, a  čeb elin  
rilček prekratek , tako da le  s  težavo  
d oseže z njim  nektar. Zato čeb e le  raje  
ob isk u jejo  druge cvetlice . A m erikanci 
pa le  ne odnehajo  in postav lja jo  čeb e lje  
družine v sredino obširnih  polj, p oseja 
nih s to deteljo . Tako p r is ilijo  čeb ele , da 
ob letavajo  d ete ljo  z n a jvečjo  vnem o. K 
tem u pripom injam , da sem  opazoval če 
belo, ki ni v tak n ila  svojega  rilčka pri 
tej d e te lji v cvetno  čašo, tem več je  
srkala  m edečino od spodaj na zunanji 
strani čaše pri odprtin i, ki jo  je  napravil 
čm rlj. K.

O čebelarjih. T ovariš Žunko je  pred  
le ti p ostavil v S lovenskem  čeb elarju  tole 
vprašanje: »Ali so res čeb elarji vsi
lju d je , ki im ajo čebele.« N eki nem ški 
strokovnjak  deli čeb e lar je  takole: 1. č e 
belar m rhovinar (šintar) — s svojim  n e
znanjem , lah k om iselnostjo  in  lakom 
nostjo po denarju  čeb e le  zgolj uničuje;
2. čebelar športnik — im a čeb ele  sam o  
zato, da jih  ima; 3. lju b ite lj čeb el — ne 
išče  koristi od svojih  varovank, soču 
stvu je  z n jim i in je  vedno pripravljen  
v stisk i jim  pom agati; 4. čeb elar stro
kovnjak; 5. čebelar strokovnjak  in lju 
b itelj čebel.

Vsak izm ed nas naj to razvrstitev  pre
uči in naj se v m islih  postavi v skupino, 
v katero spada. T isti P avliha  pa, k i je  
rekel, da «o čeb e le  luksuz, naj z za v i
hanim i rokavi pregleda nabito poln A 7.- 
panj. Rad bi ved el, a li bo potem  še trdil, 
da so čeb e le  luksuz. B anatski Janez

Še o XV. m ednarodnem  čebelarskem  
kongresu na D anskem . T ovariš Stevo  
l.ončarevič  je  v 11.— 12. št. S lovenskega  
čeb elarja  iz le ta  1954 orisal v  splošnih  
potezah svo je  v tise  s tega kongresa, 
vendar pa ipri tem  ni om enil važnega  
dejstva, da sta na kongresu  predavala  
tudi ju goslovanska  čeb elarsk a  strok ov
njaka prof. dr. Ivo T om ašec iz Zagreba 
o etio log iji p op u stljive  gnilobe čeb e lje  
za lege  ter inž. A ndre P erušic  iz Zagreba  
o čebelarstvu  Jugoslav ije . P redavala  sta 
v nem škem  jeziku . Mnogo zanim anja je

zbudilo zlasti pred avan je  prof. Tom ašca, 
ker se  z n jegovim  nuzirunjem , da po
pu stljiva  gniloba za lege ni p reveč n e 
varna bolezen , ni strin ja l d iskutant 
dr. G ubler. Trdil je , da je  treba to gn i
lobo zatirati z n ajrad ik alnejšim i sredstvi.

Značilno je , da tudi predsednik  Z veze 
čeb elar jev  FNRJ tovariš P eriša  Perišit' 
v svo jem  rad ijskem  poročilu  ni om enil 
P erušičevega  predavanja, čeprav so p re 
davanja o sred n je  gibalo takih zborovanj 
in p red stav lja jo  n a jv ečji doprinos čeb e
larjev  k uspehu.

Za n asled n ji kongres na D u n aju , k i bo 
le ta  1956, se bomo pripravili še  z večjim  
številom  k va litetn ih  predavanj.

O  ropanju. T udi jaz  sem  v dolgih  letih  
čeb e lar jen ja  že večk rat im el opravka s 
tem  neprijetn im  pojavom . V dom ači in 
tuji literaturi sem  iskal pom oči, ali prav  
zadovoljen  nisem  bil z nobenim  navo
dilom. Po daljšem  poizkušanju  se  mi je  
najbolj ob n esel m oj izum , to je  panj z 
dvojnim  dnom. Panj je  tako u rejen , da 
čeb e le  ne gredo naravnost vanj, tem več  
po 10 cm širokem  in l e m  visokem  rovu  
mod dvem a podnieum a. Spodnje dno je  
izd elan o  iz navadnih desk  kakor pri 
vsakem  drugem  panju , zgorn je pa je  iz 
m nogo tanjših , ali še bo lje , iz leson ita . 
Med obem a podnicam a je  iz le tev  na
pravljen  rov, ki vodi v notranjost p ri
bližno do tre tjin e  g lob ine panja, tako da 
pridejo  čeb e le  v p lod išče pod satovjem .

T udi AZ-panj bi se  dal urediti v op i
sanem  sm islu. S lovenci se  ponašajo kot 
velik i praktik i ter bodo m oj izum  go
tovo še  bolj izpopoln ili. P reizk u site  ga 
in v ideli boste, da im a še  druge dobre  
lastnosti. B anatski Janez

Z nžičevanje okvirov. Č ebelarji zažiču- 
je jo  o k v ire  navadno tako, da konce žice  
n av ije jo  na žeb ljičk e , ki jih  prej zab i
je jo  v letv ice. Ti žeb ljičk i pa so nepo
trebni, ker lahko žico nam esto okoli 
žeb ljičk a , navijem o okoli ž ice na no
tranji strani okviru. Tam, k jer  naj bi 
bil žeb ljiček , žico potegnem o m alo d a lje  
ter jo  ov ijem o okoli is te  žice. N ekolik o  
vaje, pa bo stvar kar v redu, a  vaše  za 
dovoljstvo  veliko! B anatski Janez
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POROČILO
o u s ta n o v n e m  o b č n e m  zboru  Č e b e la r s k e  

z a d r u g e  za  S lo v e n i j o  v L ju b l ja n i

O ne 16. januarja  1')55 je  !>il v L jub
ljan i ustanovni občni zbor Č ebelarske  
zadruge za S loven ijo , ki so se ga u d e le 
žili zastopnik i skoraj vseh čeb elarsk ih  
društev v S loven iji, drugi pa so se opra
vičili.

Ob začetku  je  predsednik in ic ia tiv 
nega odbora Č ebelarsk e zadruge tovariš 
A. B u k o v e c  pozdravil navzoče, predlagal 
dnevni red in pojasn il vzroke, ki nam 
narek u jejo  u stanovitev  Č ebelarske za
druge. Med drugim  je  dejal:

»Ko danes ustanavljam o novo Č eb e
larsko zadrugo, delam o to zato, ker so 
bili Zvezi čebelarsk ih  društev za S love
n ijo  brez naše krivde in pristanka od
vzeti vsi finančni viri in m aterialna sred 
stva, brez k aterih  ne m ore op ravljati 
sv o je  poglavitne naloge — pospeševati 
čeb elarstvo  na S lovenskem . Z oddvoji- 
tv ijo  naših gospodarskih dejavnosti ni 
trp ela  sam o naša čebelarska organ iza
c ija , m arveč je  trpel tudi razvoj našega  
napredka v čebelarstvu . Po prizadevnosti 
in požrtvovalnosti lju d i v sedanjem  od
boru ZCDS in uvidevnosti organov naše 
lju d sk e  ob lasti se nam je  p osrečilo  rešiti 
zavoženo gospodarstvo ZCDS. toda f i
nančna sredstva, ki so ji ostala, so pre
m ajhna, da bi z n jim i lahko nem oteno  
p ospeševali razvoj našega čebelarstva. 
Od p od jetja  »Medeks« nim am o kaj pri
čakovati. To je  trgovsko p o d je tje  in nič 
drugega. V se to nas sili, da si u stano
vim o lastno gospodarsko organizacijo , 
organ izacijo , k i bo pripravljena  delati 
tako, kot to  zah tevajo  in teresi napred
nega čebelarstva. Taka organizacija  pa 
j e  lahko le  Č ebelarska zadruga.«

Za tovarišem  A. B ukovcem  so govorili 
sk oraj vsi prisotni. N jih ove iz jave  in 
m nenja podajam o v izv lečk ih .

T ovariš S .M ihelič: T ovariš B ukovec je  
m enda nam vsem  govoril iz srca, zlasti

še. če  vem o. s kolik im  idealizm om , po
žrtvovalnostjo  in težavam i smo si d ese t
le tja  in d ese tle tja  gradili svojo  čeb e
larsko organizacijo . Pa ne le organ iza
cijo! Kdor ima oči za to, da gleda in to 
tudi vidi, kar gleda, m ora vsaj pri sebi, 
če noče  v javn osti, priznati, da je  ta 
naša čebelarska  organ izacija  v skoraj 
60 letih  svojega  obstoja  pognala trdne 
korenine. D okaz tem u je  to. da je  takoj 
po drugi svetovn i vo jn i zbrala y svojih  
vrstah skoraj 8001) članov. D anes bi jih  
im ela  tudi 12.000, če bi se ne bili našli 
nekateri, ki so m islili, da jo je  treba re
form irati — zakaj — tega  še danes ne 
vem o. N ad aljn ji dokaz je  visoka raven  
sloven sk ega  čebelarstva  ne le v prim er
javi z drugim i republikam i v Jugoslav iji, 
am pak tudi z drugim i evropsk im i d eže
lami.

Sicer sem nekje bral, žal, da v listu, 
ki je  resen in vsega .spoštovanja vreden, 
globokoum no« izjavo, da je  naše čeb e

larstvo zaostalo zato, ker so ga vodili 
prosvetni delavci in že lezn ičarji, toda to 
ue m ore sprem eniti dejstev , ki so na 
dlani: kolikor je  zaostalo (če morem o  
rabiti ta izraz), ni zalo, ker so ga ti v o 
dili. m arveč zato, ker so se zanj prem alo  
brigali tisti izm ed poklicanih , ki bi se 
morali. N iso niti prosvetni delavci niti 
železn ičarji krivi, če so v čebelarsk ih  
analih  S loven ije  in tudi drugih dežel 
bolj redka im ena drugih čebelarsk ih  
pion irjev .

P a pustim o to! O dgovorim o raje na 
vprašanje, zakaj u stanavljam o novo če 
belarsko zadrugo. U stanavljam o jo  zato, 
da bomo dali našem u čebelarskem u delu  
gospodarsko podlago, da bodo čebelarji 
lahko sodelovali in sood ločali pri vseh  
ukrepih za napredek našega čebelarstva, 
da bodo lahko kuipovali p an je in čeb e
larske potrebščine, kakršne bodo sami 
hoteli im eti, da bo konzum ent čeb elar
skih produktov dobil v roke res pristen, 
čist in kontroliran m ed in vosek.

Ni tu časa. da bi podrobneje u tem eljil 
in dokazal, da danes tem u ni tako, ugo
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tovim  nuj le , da je  taka ustanovitev  
čeb elarsk e  zadruge povsem  v sk ladu z 
našo gospodarsko politiko.

N a koncu še tole: Č ebelarska led ina  
j e  prostrana. N ič n e bodim o hudi, če se 
j e  po leg  nas še kdo loteva. Za vse je  
d ovo lj dela. Spoštujm o vse, kar je  na
prednega v našem  delu in delu  drugih, 
pobijajm o pa vse, kar je  šarlatanskega, 
lažn ivega , nepoštenega  in pa n azadnja
škega.

Samo tako bom o u speli in našli raz
um evanje tudi tam, kjer ga je  danes 
m orda prem alo.

T ovariš J. B elec, Ljutom er: P ostati m o
ramo organizatorji zadružne id eje  med  
našim  članstvom  na d eželi. S čebelarji 
našega društva sem  im el, preden sem  
prišel v L jubljano, sestanek. Prebral sem  
jim  okrožnico Zveze čebelarsk ih  društev  
in jim  jo na drobno p ojasn il. R azum eli 
so jo  in p recej jih  je  takoj plačalo d e
leže  za novo zadrugo, drugi pa jih  bodo 
na občnem  zboru čebelarskega  društva. 
N aše delo ne bo lahko. T reba bo napeti 
vso  sile , v vodstvo pa postaviti ljud i, ki 
«o pri članstvu  p r ilju b ljen i in katerim  
]»o d osedanjem  delu lju d je  zaupajo.

T ovariš F. Vodnik, L jubljana: Sem še 
m lad čebelar. M nenja pa sem . da je  po
trebno utrditi gospodarske tem elje  Zveze 
čeb elarsk ih  društev, ker le  tako bo lahko  
od igra la  tudi v bodočnosti svojo  p o
m em bno vlogo v slovenskem  čebelarstvu . 
N aša  organizacija  ima staro in napredno  
tradicijo. Zato pozdravljam  u stanovitev  
n ove  čeb elarsk e zadruge.

T ovariš M. Ježek , L jubljana: M a rs i r  
kom u in tudi m eni je  n eum ljivo , kako 
*e je  m oglo pri nas zgoditi to. kar se  je. 
A li nism o le prem alo storili, da bi b ili 
preprečili udarec, ki ga je  po zaslugi 
nekaterih  doživelo  naše čebelarstvo in 
naša organizacija? U stanoviti je  treba 
čeb elarsk o  zadrugo, ne sm em o pa se od 
povedati tem u, kar je  pripadalo naši če
belarsk i skupnosti.

T ovariš P. G orkič, Gorica: Sestanka  
čeb elar jev  pred tem občnim  zborom n i
sem  m ogel sk licati. Vem pa, da bodo naši 
čebelarji, pozdravili u stnovitev  nove če
b elarske zadruge.

T ovariš I .G eč, P tuj: S tanje pri nas je  
bolj zap leteno in težko. Zakaj, m enda že 
veste. OZZ je  ob lju b ila  našim  čeb elar
jem  velik o  denarno pom oč (pol m ilijona  
dinarjev), če se v celoti vk lju č ijo  v OZZ. 
Č ebelarjem  so p ovrn ili iz tega fonda  
tudi stroške za bencin pri prevozih  čebel 
na pašo. Seved a jih je  to p ovlek lo , č e 
prav ne vseh. U stan ov ljen a  je  b ila  v 
Ptuju tudi prodajalna čebelarsk ih  po
trebščin. K ljub vsem u pa sem  prepričan, 
da bom o pri nas dobili dovolj članov za 
zadrugo, če nam  boste pom agali.

T ovariš 1. M ajcen, L jubljana: Pri R e
p u b lišk i zvezi km etijsk ih  zadrug v L jub 
ljan i sem  govoril o  u stanovitvi nove če
b elarsk e zadruge. P ovedal sem , da je  ta 
zahteva pri čeb elarjih  iz dneva v dan 
večja . P redsednik  tovariš A vbelj mi je  
deja l, da sm o pogrešili takrat, ko smo 
lik v id ira li Č ebelarsko zadrugo in u sta
novili Zvezo, iz ja v il pa je, da ni proti 
ustanovitvi n ove čeb elarsk e zadruge. 
T udi podpredsednik R ep ub lišk e zveze  
km etijsk ih  zadrug je  bil istega  m nenja, 
češ da je  prav, če se ustanovi kon k u 
renčno p od jetje , saj sc bo le  tako kva
liteta čebelarsk ih  potrebščin izboljša la .

Od »M edeks«-a nim am o kaj pričako
vati, vendar pa sm o m nenja, da m orajo  
biti z vsem i, ki kakorkoli d elajo  na če 
belarskem  področju, naši odnosi pra
viln i. ne da bi prenehali biti do posa
meznih pojavov kritični. Č e so se  po 
d eželi godile kake nepravilnosti, in te so 
se  godile, moram poudariti, da jih  tova
riš predsednik  A vbelj obsoja.

T ovariš F. Resm an, R adovljica: P opol
nom a sem  na strani tistih , ki so se od lo
čili za u stanovitev  nove čebelarske za
druge. Sem  za to in od nas je  odvisno, 
kako jo  bomo vodili. Treba nam je  idea
lizma, natančnosti in pam etnega gospo
darjenja . Č eb elarje  m oram o oskrbeti z 
najn ovejšim i in n ajk va litetn ejšim i če 
belarskim i potrebščinam i. Pri nas z OZZ 
nim amo prav nobenih težav, narobe, 
prav dobro vozim o. OZZ se pri nas ne 
vtik ajo  v našo čebelarsko organizacijo , 
zainteresirane pa so na našem  delu iu 
nam pri tem  pom agajo. V odbor nove  
čebelarske zadruge bo treba postaviti 
idea lne ljud i, ki bodo pri zadrugi res
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de la li .  N a  d e ž e l i  nas  k r it ično  m o tre  in 
č a k a jo  rez u l ta to v .  N ik a r  j im  sam o ne  
o b l j u b l j a jm o ,  a m p a k  j im  res  po k a ž im o ,  
k a j  zm orem o.

T ovariš M odrijan, L jubljana: O k r a jn a  
za d r u ž n a  z v e z a  L j u b l ja n a  o k o l ic a  j e  iz 
j a v i la ,  da j e  n a š i  č e b e la r s k i  o rg a n iza c i j i  
p r ip r a v l j e n a  n u d it i  pom oč ,  ne  p a  jo  ra z 
bijat i .

T ovariš F. G radišar, R ibnica: P o lo ž a j  
pri nas n i  tako  u g o d en  k o t  drugod .  Še  
v e d n o  se  n a j d e  kdo, ki m en i ,  da  bi b i lo  
n a j b o l j e ,  če  b i  n a š o  č eb e la r s k o  o r g a n i 
z a c i jo  l ik v id ira l i .  Zato se v e d a  ni p r a 
v e g a  so d e lo v a n j a  m e d  č e b e la r s k o  o r g a 
n iza c ijo  in OZZ. V e l ik a  m o r a ln a  opora  
n a m  j e  n a š  S lo v e n sk i  č eb e la r .  Mi vsi  sm o  
za to, da  se  u s ta n o v i  č e b e la r s k a  za d ru g a  
in gre  po poti,  ko t  j e  š la  p r e j šn ja .  V nas  
bo  n a š la  v s o  m o r a ln o  in d ru g o  oporo.

T ovariš dr. R. Bratina, Postojna: N ise m  
še  m o g e l  sk l ic a t i  s e s ta n k a  č e b e la r j e v ,  vsi  
pa. s  k a ter im i s e m  g ovor il ,  so p r ip r a v 
l jen i  p r is to p it i  k za drug i .  Sem  za u s ta 
nov itev .

T ovariš J. Š lander, C elje : S itu a c i ja  je  
pri nas  ta k a  k a k o r  v K ra n ju ,  to se  pravi ,  
dobra .  Č u t im o  n u jn o  po tr e b o  p o  dobri  
č e b e la r s k i  trgov in i .  Č e b e la r s k e  p o tr e b 
šč in e  s icer  p r o d a ja  v  C e l j u  K m e t i j sk i  
m a g a c in ,  a s  tem  č e b e la r j i  n ism o  z a d o 
v o l jn i .  Č e b e la r j i  G o r n j e s a v in j s k e  d o l in e  
še  n im a jo  č e b e la r s k e  o r g a n iz a c i je .  T a m 
kaj jo  b o  treb a  takoj  us ta n o v i t i ,  s a j  jo  
ž e le .  P rot i  u s ta n o v i tv i  z a d r u g e  na  t e 
renu ni odpora .  Z resn o  a k c i jo  in p r e 
p r i č e v a n j e m  b o m o  g o to v o  u sp e li .

T ovariš S. Jesenšek , L itija: P o z d r a v 
l ja m  sk le p  o u s ta n o v i tv i  za d ru g e .  V 
m e s c u  f e b r u a r ju  b o m o  im e l i  ob čn i  zbor  
n a š e g a  č e b e la r s k e g a  d ru š tv a  in  se  bom o  
na n je m  p o m e n i l i  tudi o tem. P re p r ič a n  
sem , da  b o d o  p r is to p i l i  vsi  naši č lan i.  Ni  
p a  m i ja sn o ,  z a k a j  bi se  m o ra la  naša  
za d r u g a  p o d red it i  OZZ.

T ovariš C vetko, L jubljana: V sa k a  z a 
d ruga  m o ra  b it i  v č la n je n a  v  OZZ, ker  
tako  z a h te v a jo  r e v iz i j sk i  predpis i .

T ovariš M ikec, N ovo m esto: B rez  teža v  
n e  b o  šlo. Č la n s tv o  s e  k r i t ič n o  izra ža  o 
Z vezi  č e b e la r s k ih  dru š tev .  T r eb a  mu bo  
p r e p r ič e v a ln o  d ok azat i ,  da  se  k a j  ta 

kega, kar se  j e  zgodilo v pretek losti, n e  
l)o m oglo več zgoditi. V odstvo naše n o v e  
zadruge nam  m ora biti garant za n jen o  
uspešno delo.

T ovariš I. M ajcen, L jubljana: Svojo  
gospodarsko dejavn ost lahko opravljam o  
sam o v zadrugi. Č e bo šla po poti. kot 
jo  je  hodila n ekdanja naša zdruga, ni 
bojazn i, da bi n e uspela. P o leg  dobrega  
vodstva bo potreben tudi dober usluž-  
bensk i kader, kader ljud i, ki vedo kaj 
o čebelarstvu  in  ki tudi čutijo  čeb e
larsko. D a je  zadela gospodarsko d e ja v 
nost Z veze taka usoda, j e  krivda tudi v  
kadru, ki večid el ni bil čebelarsko iz
obražen in je  na vse g ledal le  kot na 
trgovino.

T ovariš V. R ojec, L jubljana  je  raz
p ravlja l n ekoliko širše  o ločitv i naših  
podjetij od Zveze, česar so se nekateri 
predgovorn ik i v svojih  izva jan jih  sam o  
m im ogrede dotaknili. Bil je  m nenja, (la 
se j e  od d vojitev  p od jetij izvršila  nepra
vilno in da bi b ila  potrebna rev iz ija  po
stopka, po katerem  je  bila odvzeta Zvezi 
večina n jen ega  prem oženja. N ovousta
novljen i zadrugi je  že le l čim več uspeha  
v prepričanju , da bo ta dala naši čeb e
larski organ izaciji zopet finančno osn ovo  
za n ad a ljn je  delo pri pospeševanju  slo 
ven sk ega  čebelarstva.

P o  k o n č a n e m  r azgovoru  j e  to v a r iš  
p r e d se d n ik  B u k o v e c  v p r a ša l  n avzoče ,  če  
se  s tr in ja jo  z u s ta n o v i tv i jo  Č e b e la r s k e  
z a d r u g e  za S lo v e n ijo .

P redlog je  bil z navdušenjem  soglasna  
sprejet. Prav tako so b ila  po živahni 
debati soglasno sp reje ta  pravila  za novo  
čebelarsko zadrugo. V išina zadružnega  
d eleža  je  b ila  določena na 500 din, v p is
nina pa na 50 din.

V olitve zadružnega sveta je  izvršila  
izvo ljena  tričlanska kom isija. V olitve so  
b ile  tajne, z listk i. V erifik acijsk a  kom i
sija  je  ugotovila , da so b ili v zadružni 
svet izvo ljen i nasled n ji tovariši:

1. B elec Janko, L jutom er; 2. D r. B ra
tina R adovan, P ostojna, K osovelova J;
3. B ukovec A vguštin , L jubljana, G ru
b arjevo nabrežje 14: 4. G eč Ivan, Ptuj,. 
G orišnica; 5. G orkič P avel, N ova G orica. 
V rtojba pri Šem petru; 6. G radišar Franc, 
R ibnica pri K očevju; 7. Jesenšek  S lavko.
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Litija, V elik a  K ostrevn ica 5; 8, Ježek  
Maks, L jubljana, P leteršn ik ova  št. 19;
9. M ajcen Ivče, L jubljana, Igriška 13;
10. M ihelič Stiine, L jubljana, M iklošičeva  
št. 10; 11. M iholič K olom an, M urska So
bota, Žitna u lica  15; 12. M ikec Milia, 
N ovo m esto, U lica  herojev; 13. M očnik  
P eter, M aribor-S tu denci, S tritarjeva 5; 
14. R aič S lavko, L jubljana, T rubarjeva  
št. 28; 15. R esm an Franc, R adovljica, 
Šercerjeva  u lica; 16. R ojec Vlado, L jub
ljana. C elovšk a  cesta, N ovi b lok i; 17. S e
negačnik  Edi, L jubljana, K ocenova 11;
18. Š lander Jože, C elje , L jub ljan ska 20;
19. V odnik Franc, L jubljana, A lbanska  
ulica: 20. Lam pe Jože, K ranj, T om šičeva  
št. 29.

N ovo izvo ljen i člani zadružnega sveta  
so izm ed sebe soglasno izvolili za pred
sednika tovariša  R esm ana Franca iz 
R adovljice .

Zadružni svet je  soglasno izvo lil 
upravni odbor.

Izvo ljen i so b ili; tov. Raič S lavko kot 
p redsednik , tov. M ihelič Stane kot pod
predsednik , tov. Vodnik Franc kot ta j
nik. tov. Ježek M aks kot b lagajn ik , in 
kot odbornik i tovariši: G orkič P avel, 
M ikolič  K olom an, Jesenko Slavko, Š lan
der Jože, M ikec Miha, B elec Janko. M oč
nik Peter.

N am estn ik i upravnega odbora: M ajcen  
Ivče, dr. B ratina Radovan, Gradišar 
Franc.

N adzorni odbor: B ukovec A vguštin ,
S en egačn ik  Edi, R ojec Vlado.

N am estn ika za nadzorni odbor: Geč 
Ivan. Lam pe Jože.

Ko j e  b ilo  še sk len jen o , da pristopi Č e
belarska  zadruga za S loven ijo  k O krajni 
zadružni zvezi za L jubijano-okolico , se 
je  n ovoizvoljen i predsednik  zadružnega  
sveta  tov. R esm an Franc zah va lil ud e
ležencem , jim  priporočil, da naj med  
čeb elarji takoj prično z ag itacijo  za pri
stop. predsednika Zveze, tov. M ajcna pa 
je  prosil, da pom aga n ovoustanovljen i 
zadrugi prebroditi začetne težave. Od 
/v e z e  pričakuje, da ji bo preskrbela  lo 
k a le  in p osta la  tudi sam a n jen a  članica  
z večjim , štev ilom  d eležev . N ato je  za 
k lju čil u speli občni zbor.

DOPISI
Č E B E L A R S K A  R A Z S T A V A  V IZLAKIII

Zelo pam etna je  zam isel km etskih za
drug, da v »Km etski praznik« uvrščajo  
tudi razstave. »Km etski praznik« obsega  
navadno niz raznih kulturnih prireditev, 
ki se  vrste  skozi ves teden in privab lja jo  
zelo  veliko  štev ilo  ob isk ovalcev . R azum 
lj iv o  je , da je  na istočasno prirejen i 
razstavi dosti v eč ji ob isk  kakor na raz
stavi, ki bi bila  prirejen a  kak drug čas.

D a so razstave zares zaželen e in k o 
ristne, sem  im el priliko v id eti ravno tu 
pri nas v Izlak ih , ko s i je  na tisoče ljud i 
z zanim anjem  ogledn lo  vse razstav ljen e  
predm ete. Posebno v čebelarskem  od
delku so lju d je  v id eli m arsikaj, o čem er 
se jim  prej niti sanjalo  ni. Č e hočem o  
čebelarji doseči v eč  razum evanja za 
čebelarstvo pri k m etovalcih , potem  ji; 
nujno potrebno, da jim  nazorno prika
žem o koristnost čebel.

P red leti mi j e  priju telj F erlin  (pisal 
iz A m erike, da je  zasadil okoli 4(H) sadik  
beluša. Pa so  p rišle  sosedove kure in to 
prekoristno rastlino izbrskale, ker niso  
b ile  sad ik e dovolj globoko posajene. 
Ferlin je  o  nastali škodi ob vestil so
seda. Ta pa ga je  v grobem  pism u opo
zoril, kako velik o  škodo delajo  njegovi; 
(Ferlinove) čeb ele , ko ob letavajo  sadno  
d rev je  in ga onesposob ijo , da bi rodilo. 
Pri nas so še danes nekateri km etje  
prepričani, da žro čeb ele  grozdje, da 
poškodujejo  a jd ovo  cv etje  itd. No, to so 
le  posam ezni prim eri, vendar moramo 
tudi takšnim  naziranjem  spodbiti tla.

Ko m e je  prired itven i odbor za km e
tijsk o  razstavo pozval, naj organiziram  
čebelarsk i od d elek , sem  bil g led e na 
kratek rok (dveh dni) in pozno jesen sko  
dobo nekam  skeptičen , da bom uspel. 
P ozneje sem  im el z delom  pravcato v e 
se lje , saj j e  šlo od rok, kakor da bi bilo  
nam azano. V dveh dneh sem  ob podpori 
tovarišev  im el čebelarsk i od delek  u re
jen . R azstav ljeno  je  b ilo  vse, kar je  
važno: ž ive  čeb ele , staro in m lado satje, 
kom aj izd elan e satn ice, vosek , med v 
kozarcih , m ed v satju , m edeno pecivo, 
izdelano po m odelih , starih  okrog 80 let 
(Mali kruhek), drobno čebelarsko orodje,
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stisk a ln ica  za satje, tehn ica za panj, to
čilo  itd. Jasno je , da tudi p an jev  ni 
m anjkalo.

P oseben  poudarek sta  dali razstavi 
t ile  dve stvari: 1. Janševi dve k n jig i, ki 
sta  b ili nap isan i pred skoraj 20() leti, a 
še danes n ista zastareli. V dokaz, kako  
v e lik  ugled  uživa Janša še danes, je  
d ejstvo , da so lani (1953) preved li na 
an g lešk i jez ik  n jegovo  »Razpravo o ro
jen ju  čebel«. (Jansha-Fraser: Swarm ing.) 
M arsikdo je  še le  tu zvedel za Janšo.

P o leg  lep e  dekoracije  je  napravila  
izredno lep  vtis florescen čn a  razsvet
ljava . M lado satovje, ki je  b ilo  tik žar
nice, j e  b ilo  krasno v ideti. T akšno raz
svetljavo  je  im el vsak  od d elek  p oseb ej. 
Poleg čeb elarskega  je  b il nam reč še  
sadjarsk i, m lekarsk i, ž iv in orejsk i, k m e
tijsk i in strojn i oddelek . P ogled  na 
tako razsvetljen o  razstav išče je  b il na
ravnost očarljiv . M nogi lju d je  «o se  ce lo  
dopoldne zdržavali na razstavišču  in si 
na drobno og led a li v se  oddelke.

2. D v e  orig in a ln i fo tografiji o sodelo
van ju  čebelarja  s km etovalcem . Prva  
slik a  je  kazala  km etovalca , kako se spo
m ladi rokuje s čeb elarjem  v znak sk u p 
nega sodelovanja. Č ebelar je  nam reč  
prip elja l čeb ele  na n jegovo  polje . D ruga  
slik a  je  b ila  posneta jesen i. Č ebelar se 
veselo  sm eje, km etovalec pa mu z zado
voljstvom  kaže na pridelek  dete ljn ega  
sem ena. Tam , k jer  so b ile  čebele , je  
prid elek  3-krat več ji kakor tam, kjer  
jih  ni b ilo . V reči z obeh n jiv  zgovorno  
pričata o tem , saj j e  prva 3-krat večja  
od druge. O bem a slik am a  je  sled ilo  pri
m erno pojasn ilo .

Po p rip ovedovanju  oseb ja  so se  o b i
skovalci n a jd lje  zadržavali v čeb elar
sk em  oddelku . Splošna sodba ob isk ova l
cev  jo  b ila , da je  b il ta najlepši. To mi 
je  b ilo  v velik o  zadoščen je za trud (saj 
je  b ilo  80 % razstavljen ih  predm etov  
m oja last), obenem  pa v spodbudo za 
organizacijo  druge, v našem  kraju  še  
v e č je  razstave.

R azstava je  b ila  odprta od 27. sep 
tem bra do 4. oktobra 1954. D o seg la  je  
velik  m oralni uspeh, kar je  razvidno iz 
pohval, ki so  jih  n ap isali v isok i okrajn i 
in p artijsk i funkcionarji v spom insko  
knjigo . Janez G osposvetsk i
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VIDNI USPEHI TESNEGA SO D ELO 
VANJA MED ČEBELARSKIMI D R U 
ŠTVI LJUTOMERSKEGA OK RAJA IN 
OK RA JN O  ZADRUŽNO ZVEZO V 

LJUTOMERU

O b č n i  /boi'  Z v eze  č e b e la r s k ih  d ru š tev  
z a  S lo v e n ijo ,  ki j e  b i l  letos  sp om lad i  v 
L ju b lja n i ,  in v s e  p r ip r a v e  za  ta  občn i  
zbor  so n a r e k o v a le  Č e b e la r s k e m u  d r u 
štv u  v  L ju to m e r u  k o t  o s ta l im  d ru š tv o m

brez  k a ter ih  ti j e  v sa k o  d e lo  v n e k ih  
n e p o z n a n ih  in n e p r e iz k u š e n ih  n o v ih  
o b l ik a h  n em o g o č e .  T a k o  sm o v  L ju to 
m eru  ob s o d e lo v a n j u  O k r a j n e  za d r u ž n e  
z v e z e  o s ta l i  pri d o s e d a n j ih  o b l ik a h  d e la  
v č e b e la r s k ih  d r u š tv ih  in  d ruž inah ,  pri  
O k r a j n i  za d ru žn i  z v e z i  v  L ju to m e ru  pa  
sm o iz d e le g a to v  naš ih  č e b e la r s k ih  d r u 
š tev  o s n o v a l i  k o o r d in a c i j sk i  o d b o r  ali  
o db or  za  p o s p e š e v a n j e  č e b e la r s tv a  pri  
OZZ. V  tem  o d b o ru  so z a sto p a n a  v sa  
društva .  O db or  im a  s v o j e g a  p r e d se d n ik a

o k r a ja  ter O k r a jn i  za d ru žn i  z v ez i  v 
L ju to m eru ,  č im  t e s n e j š e  s o d e lo v a n j e  v 
p r o sp e h  n a šeg a  č e b e la rs tv a ,  ki j e  tuke  
po m o č i  ž e  z d a v n a j  p o treb o v a lo ,  k a j t i  
č e b e la r s tv o  j e  v e n d a r le  v  sk lo p u  n a šeg a  
g o sp o d a r s tv a  to l ik o  p o m e m b n a  pan oga ,  
da j i  m ora  n aša  sk up nost ,  p o seb n o  še  
n a š e  z a d r u ž n e  u s ta n o v e  p o sv eča t i  v so  
p ažnjo .  T o  p a  j e  m o ž n o  le  tedaj ,  č e  je  
s o d e lo v a n j e  m e d  č e b e la rsk im i  druš tv i  
in za družno  o r g a n iz a c i jo  i sk r e n o  in p o 
šteno ,  k o t  j e  to pri nas ,  kad ar  n e  si l iš  
v  ra zp ust  o b s to je č ih  dru š tev ,  k i  so  ti za  
d e lo  na  t e r e n u  n u jn o  p otrebna ,  ko  s e  
n a s lo n iš  n a  č e b e la r s k e  o r g a n iz a to r je  in  
v č e b e la r s k i  strok i  p o d k o v a n e  l jud i ,

in s t r o k o v n e g a  ta jn ik a ,  k i  sta v id n a  
fu n k c io n a r ja  č e b e la r s k e g a  društva .  V 
tem  o d b o ru  ra zm iš l ja m o ,  k a k o  bi p o 
m a g a l i  n a š im  d r u š tv o m  s p r e d a v a n j i ,  
k a k o  bi p o ž iv e l i  n j ih  de lo ,  k a k o  bi reš il i  
v p r a š a n j e  pas išč ,  k a k o  b i  p r e sk r b e l i  
č la n e  s s la d k o r j e m  in d r u g im i  p o tr e b 
šč inam i,  in  k a r  j e  n a j v a ž n e j š e ,  k a k o  bi 
u sp o so b i l i  k a d er  i z v e d e n c e v  za č e b e l j e  
bo lezn i .

Že d l j e  časa  sm o ču t i l i  po tr e b o  po  t e 
ča ju ,  na  k a te r e m  b i  iz šo la l i  i z v e d e n c e  
za  č e b e l j e  b o lezn i ,  k a j t i  po e n e g a  a l i  
d v a  č la n a  p o š i l ja t i  v L ju b l ja n o  na  t e ča j ,  
j e  p r e p o č a sn a  stvar ,  č e  v id im o  z d n e v a  
v dan, k a k o  n o sem a  n a p red u je .
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O dločili sm o se v koord inacijskem  od 
boru pri OZZ, da organiziram o za čeb e
larje  lju tom erskega  okraja  tridnevni 
tak tečaj. N a tečaj naj bi vsako društvo  
poslalo  po 4—5 čeb elarjev , stroške tečaja  
pa naj bi n osile  OZZ. Tako sm o v dneh  
od  7. do 9. avgusta  im eli tridnevni tečaj 
v prostorih n ižje  g im nazije  v Ljutom eru, 
katerega  organizacijo  je  prevzelo  čeb e
larsko društvo v L jutom eru, vodil pa ga 
je  in na njem  predaval veterinarsk i 
ep izootio log  dr. Leon K ocjan iz L jub
ljane.

T ečaj je  ob iskovalo  21 čeb elarjev , in 
sicer 14 iz čeb elarsk ega  društva v L ju 
tom eru, 3 iz  čebelarskega  društva K ri
ževci, 2 iz  čebelarsk ega  društva Videm  
in 2 iz čeb elarsk ega  društva G ornja  
Radgona.

N a tečaju  7. avgusta  je  b ilo  p red ava
n je  o prišičavosti (oipis bolezn i, znaki za 
spozn avanje, za tiran je  in zd rav ljen je , 
zakonska določila , organ izacija  zatira
nja). P opoldn e sino si og ledali čeb e l
n jak e, k jer  je  pred leti gospodarila  
kuga čeb e lje  za lege , in pripravili vzorce  
za m ikroskopsko preiskavo. N ato smo 
ob isk a li še p lem en iln o  postajo. O sm ega  
avgu sta  dopoldne je  b ilo  pred avanje o 
kugi č eb e lje  za lege  (opis bolezn i, raz
širjen ost, znaki za spoznavanje, za ti
ranje) in o nosem avosti (opis bolezn i, 
znaki, za tiran je  in zd rav ljen je). Ena ura 
predavanja je  b ila  posvečena tudi prši- 
čavosti. P opoldne je  b il og led  čeb e ln ja 
kov v A paški k otlin i in šča v n išk i dolini.
V A pačah je  govoril članom  tam k ajš
n jega  društva tovariš B elec o delu in  
nalogah naših  društev. D evetega  avgusta  
dopoldne sm o o nosem avosti podrobneje  
razp ravlja li. Popoldne je  b ila  ponovitev  
p red elan e snovi, izp raševan je  tečajn ik ov  
in razdelitev  spričeval.

T ečaj je  vsekakor zelo  dobro uspel- 
Saj ga je  znal napraviti predavatelj 
dr. Kocjan zan im ivega in prijetnega. 
S praviln im i prijem i je  navezal teča j
nike nase, tako da bo osta l čeb elarjem  
v nepozabnem  spom inu. P redavatelja  
smo hkrati naprosili, da bi priredil po
doben tečaj v letu  1955 še za tiste  č eb e
larje, k i se  za bolezn i čebel zunim ajo, 
a se tečaja  tokrat niso m ogli u d eležiti.

D a  j e  teča j  u spe l ,  pa gre  tud i v sa  z a 
h v a la  OZZ v L ju to m e ru ,  ki ga  j e  f in a n 
sira la  in še  t e č a j n ik e  s k a m io n o m  p r e 
p e l j a la  v  A p a šk o  k o t l in o  ter  p r e k o  
V id m a  o b  Š č a v n ic i  n a za j  v  L ju to m er .

Sa d o v i  t e č a j a  so  se  že  p o k a za l i .  Vsi  
t e č a jn ik i  so šli  ta k o j  na  de lo .  V se  do  
p o z n e  j e s e n i  so o d v z e m a l i  v z o rc e  čeb e l  
po v se m  o k r a ju  in j ih  d o s ta v l ja l i  o d 
boru za  č e b e la r s tv o  pri OZZ, ta p a  je  
te  p o š i l j k e  o d p r e m lja l  v e te r in a r s k e m u  
z n a n s tv e n e m u  z a v o d u  v  L ju b l ja n o  v  p r e 
i skavo .  P r e g le d  č e b e ln j a k o v  j e  z a j e l  v e s  
l ju to m e r sk i  o k r a j .  N a  z n a n s tv e n i  zavod  
j e  ro m a lo  n a  s to t in e  in  s to t in e  z a v o j č 
k o v  č eb e l .  Č e b e le  za p r e is k a v o  sm o o d 
v z e l i  tudi d ruž inam , ki so  b i le  n a  a jd o v i  
paši (Ruše, B istr ica).

In k a k šn i  so  rezu lta t i  p r e i s k a v e  na  
z n a n s tv e n e m  za v o d u  v  L ju b l ja n i?  P o 
razni!  N i  č e b e ln j a k a  v  l ju to m e r sk e m  
okfaiju, ki ne  b i  b i l  o k u ž e n  z nosem o.  
N a jb o lj  o k u ž e n e  so  b i le  č e b e le  na  a j d o 
v e m  p a s iš ču  v  R u ša h  in  Bistrici .  V d o 
m a č ih  č e b e ln j a k ih  so  b i l e  d o k a j  m o čno  
o k u ž e n e  t i s te  č e b e l j e  d r u ž in e ,  k i  so 
n e k a j  le t  z a p o r e d o m a  b i le  n a  P o h o r ju  
na g ozdn i  paš i.  Iz te g a  la h k o  sk le p a m o ,  
d a  se  j o  l ju to m e r sk i  o k r a j  o k u ž i l  s p r e 
v a ž a n j e m  č e b e l  na P o h o r je  in da  v la d a  
d a n e s  po  n a š ih  č e b e ln j a k ih  n o sem a ,  ki 
jo  b o m o  m o ra l i  č im p re j  zdra v it i .  O  p r e 
g le d u  in o k u ž b i  n a š ih  č e b e l j ih  družin  
v o d im o  n a ta n čn o  e v id e n c o ,  ki jo b o m o  
o b ja v i l i ,  k a k o r  h itro  b o m o  p r e j e l i  i zv id e  
vseh  p o s la n ih  v z o r c e v  č e b e l  od v e te r i 
n a r sk e g a  z n a n s t v e n e g a  zavoda.

Iz n a v e d e n e g a  n u jn o  « led i,  da b o m o  po  
z a k l j u č e n i  a k c i j i  m o ra l i  u v e s t i  zaporo  
č eb e l  za  v e s  l ju to m e r sk i  o k r a j  ter za- 
b ra n it i  v s a k  d o v o z  in  iz v o z  čeb e l  iz 
o k r a ja .  V o k r a j u  sa m e m  pa  b om o zače li  
resno  z d r a v it i  n a š e  č e b e le  z zd ra v ilo m  
n o sem a k ,  ki j e  ž e  naro čen o ,  da  tako  
r eš im o , kar  s e  š e  reš it i  da. B o  pa n u jn o  
potrebno ,  da n a p r a v i jo  s p o m o č jo  o k r a j 
n ih  z a d r u ž n ih  z v e z  p o d o b n o  a k c i j o  tudi 
č e b e la r s k a  d r u š tv a  v  o s ta l ih  o k r a j ih .  
Z a v e d a jm o  se ,  da ne  g re  s a m o  za č e b e 
la r s tv a  p o s a m e z n ik o v ,  te m v e č  za v se  
n a š e  č eb e la r s tv o ,  za k a te r e g a  m ora  biti  
in tudi j e  z a in ter es ir a n a  vsa  naša  s k u p 
nost.

Jank o  B e le c
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ČEBELARSKA UČNA KNJIGA

D ne 6. februarja t. 1. je  im el svojo  
prvo sejo  uredniški odbor, ki mu je  
/v e z a  poverila  nalogo, du sestavi čeb e
larsko učno knjigo. \ lem odboru so 
n ajv id n ejši sodelavci S lovenskega čeb e
larja, tovariši: dr. K. B ezlaj, A. B u
kovec. J. Kobal, dr. L. Kocjan. J. M aver, 
S. M ihelič. P. M očnik, S. Raič. F. Ro
bida. V. R ojec, 1. Rome, M. Kožirian. 
E. Senegačn ik  in F. Vodnik. Vsi im eno
vani so se z navdušenjem  odzvali po
vabilu ter na prvi seji določili obseg  
knjige in razpored gradiva. Hkrati So 
napravili podroben načrt dela in se po- 
razgovorili o rokih, y katerih nam era
vajo dokončati svoje prispevke. N a
d a ljn je  se je  bodo 20. februarja, 6. marca,
20. marca, 10. aprila , 24. aprila. 8. m aja  
in 29. m aja, vsakokrat ob 10. uri dopol
dne v prostorih Zveze na M iklošičevi 
cesti. I eh sej so lahk o u d eležu jejo  tudi 
drugi člani, ki jih  stvar zanim a. K njiga  
naj bi nam reč bila izraz želj čim širšega  
kroga naših čeb elarjev  in toliko popolna, 
da bi bilo v n jej vse, kar je  važno za 
prakso — to se pravi, standardna knjiga  
sloven skega  čebelarstva in nekaka o t i t r i -  
kloptjdija čeb elarsk ega  .znanja.

OBVESTILO ČEBELARJEM

G le d e  na  n o s e m a v o s t  sm o v letu  1954 
p reg led a l i  načrtno v se  č e b e l j e  d ruž ine  
na p o d ro č ju  o k ra ja  L jutom er  in te p r e 
i sk a v e  n a d a l ju je m o .  D a  bi se  tildi ostali  
č e b e la r j i  s ezn a n i l i  z načinom  p o š i l ja n ja  
č eb el  v m ik r o sk o p sk o  p r e isk a v o ,  d a je m o  
ta le  po jasn ila :

V preiskavo pošljem o v škatlici v ž i
galic najm anj 30 m rtvic ene čeb e lje  dru
žim; z označbo panja in lastn ika, kadar 
spom ladi pregledujem o pan je in ugoto
vimo. du čeb e lje  družine pri zadostni 
zim ski zalogi um irajo.

Sum  n o sem a v o st i  j e  up ra v ičen ,  če  u g o 
tovim o. da so  č e b e le  m ed  tr e b l j e n je m  
ali po prv ih  p o m la d a n sk ih  iz le t ih  m očno  
gr iža v e ,  č e  i z le ta v a jo  in se ne v ra ča jo  
in če  za le g a  ni več  dobro  zasedena .  V 
p re isk a v o  p o š l j e m o  v se le j  o d r a s le  č e 
bele,  ne m lad ic .  Znaki gr iže  torej ne iz 
k l j u č u j e j o  o k u ž b e  z n o sen ia v o s tjo .

Na  razpo lago  je še m a n jša  k o l ič ina  
n o s e m a k a  po  cen i  25 din  za tableto .  
(Regres 52 din  d a j e  ZCD.) Č e b e la r j i ,  ki 
im ajo  z n o sem o  o k u ž e n e  p a n je  in d o 
s ta v l ja jo  po n a v o d i l ih  v zorce  čeb e l  z a 
radi teren sk ih  p r e izk u so v ,  la h k o  nose-  
m a k  dob ijo .

Dr. Leon Kocjan
veterinar-ep izootio log v L jubljani

ČEBELARSKO DRUŠTVO LJUBLJANA

bo . imelo, svo j  redni le tn i  občni zbor v 
n ed e l jo ,  d n e  6. m arca  1955 o b  8- uri 
v dv o ra n i  O b r tn e  zb ö rn ice  LR S lo v e n i j e  
v K o m e n sk e g a  ulici  12/1 z. o b ič a jn im  
d n ev n im  redom . Vabim o č lan e ,  da se  
u d e le ž e  o b č n e g a  zbora v č im v e č je m  
š te v i lu .

PRODAM

dva A / . -p a n ja  brez  čebel .  O d teh je  
e ilen  nov ,  d ru g i  pa že rab ljen ,  ( ena  
sk u p a j  8000 din. Planinšek Ivan, Za
vrstnik št. 24, p. Šmartno pri Litiji.

PRODAM

sed em  A /. -p a njev  s čeb e la m i  ali tudi  
sa m e  druž ine .  C e h a  po dogovoru .  
G lobokar M arija, G railiček S, p. Krka.

PRODAM

no v o  č eb e la r s k o  teh tn ico ,  z lo ž l j iv ,  dobro  
o h r a n je n  č e b e ln j a k  za 12 A Z -p a n je v ,  
krit s p o c in k a n o  p lo čev in o ,  V račun  
v za m em  tudi v o s e k  ' in  s t i sk a ln ico  za 
sa tn ice .  D jurič B orivoje, L jubljana, 
Ilirska ulica 3/1.
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I Z D E L U J E :
V S E  V R STE S C E T K ,  T A P f T N l S K O  Ž I M O  IN VRVI 
K A K O R  TU D I  D R U G E  P R E D M E T E  Z A  P O T R E B E
i n d u s t r i j e  i n  Š i r o k o  p o t r o š n j o

K A K O V O S T  Z A J A M Č E N A ,  C E N E  NIZKEI




